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آمار وزارت صمت اعلام شد

رشد 26 درصدی تولید 
خودروی سنگین

تولید ۱۰۰ میلیون دلاری 
اسباب بازی داخلی
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رفاه ایرانیان در هر 6 ماه
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سرمقاله

ظرفیت های بخش تعاون 
برای توسعه مشاغل

بر اســاس اصل ۴۴ قانون 
اساسی بخش تعاونی باید 
پذیرای قسمت های مختلفی 
از سهم عرضه و تقاضا در بازار 
باشد. بر اساس تجربیات کشور های توسعه یافته و 
با توجه به لزوم ســوق دادن اقتصاد بخش دولتی 
به بخش خصوصی، تعاونی ها می توانند در محقق 
شدن توازن بین عرضه و تقاضا، به عنوان یک پل 
ارتباطی بین دو بخش دولتی و خصوصی باشند. با 
توجه به توزیع عادلانه سرمایه و امکانات کشور بین 
همه افراد جامعه که یکی از مهم ترین اهداف دولت 
است، رشد بخش تعاونی می تواند این هدف را به 

بهترین شکل ممکن...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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صادرات 650 میلیون 
دلاری دانش بنیان ها

متوسط ایجاد شغل به ازای هر طرح در تعاونی های تولیدی 13 نفر است

کاهش هزینه اشتغالزایی در بخش تعاون
صفحه3
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تورم  صنعت  صفر  شد
رئیس کل بانک مرکزی:

رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری اعلام 
کرد: رقم صادرات محصولات دانش بنیان در شش 
ماهه اول امسال به ۶۵۰ میلیون دلار رسیده است. 
به گزارش فارس، امیرحسین میرآبادی، رئیس مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری در بین خبرنگاران 
و اصحاب رسانه حاضر شد و به سؤالات آنان پاسخ 
داد. فعالیت های مرکز تعامــلات بین المللی علم و 
فناوری در معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور 
در جهت زمینه سازی برای افزایش ارتباط علمی، 
فناوری و نوآوری با دیگر کشــورها و افزایش سهم 
محصولات با فناوری بالا در تجــارت منطقه ای و 
جهانی محصولات ایرانی است. رئیس مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری در خصوص میزان صادرات 
محصولات دانش بنیان گفت: در ســال ۱۴۰۰ آمار 
صادرات رسمی و ثبت شده محصولات دانش بنیان 
به سایر کشورها حدود ۶۰۵ میلیون دلار بوده است. 
رقم صادرات محصولات فناورانه در ســال گذشته 
۸۷۰ میلیون دلار و در ۶ ماهه اول سال ۱۴۰۲ نیز به 
رقم ۶۵۰ میلیون دلار رسیده است. او تأکید داشت: 
ارتباط با وزارت امورخارجه به منظور همکاری برای 
توسعه دیپلماســی علمی، فناوری در کشورهای 
هدف در بالاترین سطح و اهمیت این مرکز قرار دارد. 
در حال حاضر ۷۰۰ محصول دانش بنیان از طریق 
سفارت خانه های ایران در خارج کشور به بازارهای 
خارجی معرفی می شود. در ایتن راستا محصولات 
دانش بنیان حوزه های مختلف را در قالب حدود ۲۰ 
سبد صادراتی آماده و برای ارسال به سفارت خانه ها 
در اختیار وزارت امور خارجه قرار دادیم. رئیس مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در 
ادامه افزود: در حال حاضر همه ســفیران پیش از 
عزیمت به محل ماموریت در یک نشست اختصاصی 
با مرکز تعاملات بین المللی شرکت می کنند و پس از 

شناخت ظرفیت ها و...

اجتماعی

سخنگوی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: 
از ابتدای آبان ماه تاکنون، ۵۷ هزار و ۶۱۶ فقره سند 
الکترونیکی ازدواج صادر شده است. صفدر کشاورز در 
این باره گفت: از ابتدای راه اندازی سند الکترونیکی 
ازدواج  که از دوم آبان ماه امسال انجام شد، تاکنون ۵۷ 
هزار و ۶۱۶ فقره سند الکترونیکی ازدواج صادر شده 
است. وی درباره مشکلات فنی سند »الکترونیک« 
ازدواج  گفت: مشکل شروط ضمن عقد را در این زمینه 
داشتیم که رفع شده است و از روز یکشنبه )۱۲ آذرماه( 
نسخه گذاری جدید سامانه ثبت الکترونیکی ازدواج 

انجام می شود.
کشــاورز افزود: در زمــان راه اندازی ســامانه ثبت 
الکترونیکی ازدواج در ابتدا گفته شده بود ضرورتی 
ندارد شــروط ضمن عقد در این ســند بیاید و باید 
اشــخاص به دفترخانه مراجعه مــی کردند و بعضا 
مشکلاتی در چاپ  این شروط به وجود آمده بود؛ لذا 
مقرر شد که در نسخه جدید سامانه، شروط ضمن عقد 

هم در اسناد الکترونیکی گنجانده شود. 
وی تصریح کــرد: یک بخش در ســند الکترونیکی 
ازدواج مربوط به شروط ضمن عقد است و در سامانه 
قبلی ثبت الکترونیکی ازدواج این شروط درج نمی 

شد  و این شروط ۱۲ گانه ضمن عقد در نسخه نکاحیه 
چاپی و دفترچــه ای بود و الکترونیکی نبــود. از روز 
یکشنبه ۱۲ آذرماه مقرر شده که این شروط هم در 
سند الکترونیکی ازدواج درج شــود. کشاورز درباره 
اختلالات اینترنتی در زمینه صدور سند الکترونیکی 
ازدواج گفت: چیزی در این زمینه گزارش نشده است.

به موجب شیوه نامه بهره برداری از دفتر الکترونیک 
ازدواج، از مرداد سال ۱۴۰۰، دفاتر سنتی ثبت ازدواج 
حذف و دفاتر الکترونیک، جایگزین آن شد، اما از آن 
تاریخ همچنان ســند ازدواج به صورت دفترچه ای 
صادر می شــد تا اینکه، از تاریخ ۲ آبــان ماه ۱۴۰۲، 
مقرر شد، سند دفترچه ای ازدواج حذف و سند تک 
برگ به همراه کد یکتا برای دریافت سند الکترونیکی 

جایگزین آن شود.
به این ترتیب، بعد از ثبت ازدواج در دفاتر الکترونیک 
ازدواج، سند ازدواج به صورت تک برگ و در برگه هایی 
به قطع A۴ به همراه کد شناسه یکتا به زوجین تحویل 
داده می شود. هریک از زوجین می توانند با استفاده از 
کد ملی و شناسه یکتای سند، به سامانه »ثبت من« 
مراجعه کنند و به اطلاعات و جزئیات سند الکترونیک 

ازدواج خود دسترسی پیدا کنند.

تهران- ایرنا- معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با اشــاره به برگزاری دومین نمایشگاه آثار 
هنرهای تجسمی و ســنتی هنرمندان پیشکسوت 
گفت: وزیر در جریان بازدید از این نمایشــگاه وعده 
خرید آثار را داد. به گزارش روابط عمومی معاونت امور 
هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، آیین اختتامیه 
دومین نمایشــگاه آثار هنرهای تجسمی و سنتی 
هنرمندان پیشکسوت جمعه-دهم آذرماه، با حضور 
محمود سالاری معاون امور هنری وزیر و رئیس هیئت 
امنای موسسه، علی اصغر کاراندیش مروستی معاون 
سابق وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، سیدعباس 
عظیمی مدیرعامل موسسه هنرمندان پیشکسوت و 
رئیس نمایشگاه و جمعی از هنرمندان پیشکسوت در 

فرهنگسرای نیاوران برگزار شد.
معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در این 
آیین اظهارداشت: تاریخ هنر مشحون از هنرمندان و 
مکاتب متعدد است و زمانی که در این نمایشگاه قدم 
می زدم رگه های تاریخ هنر ایران و جهان و سبک ها 
و مکاتب هنری مختلف قابل مشاهده بود. سالاری 
گفت: از تمام هنرمندانی که آثارشان را سخاوتمندانه 
به این نمایشگاه سپردند ممنونم. نهم آذرماه نیز توفیق 

داشتیم تا با محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از آثار بازدید کنیم.

وی افــزود: وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی وعده 
خرید آثار را داد، البته در روزهای گذشــته نیز رضا 
مرادصحرایی وزیر آموزش و پرورش هم آثاری را از این 
نمایشگاه خریدند و اگر امکان تمدید دیگری داشتیم 
که وجود نداشــت، قرار بود با هماهنگی، مسئولان 
دیگری هم از نمایشگاه بازدید کنند که به دلیل تداخل 
با برگزاری نمایشگاه بعدی در فرهنگسرای نیاوران 

ناچار به اتمام این رویداد مهم هستیم.
معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
بیان کرد: یقیناً این نمایشــگاه در فاصله های زمانی 
کوتاه تر یعنی ۶ ماه و ســه ماه هم قابــل برگزاری 
است و می خواهیم با حمایت وزیر و سایر همکاران، 
فضای وزارتخانه را به سمت تکرار و استمرار چنین 
رویدادهایی ببریم. سالاری تأکید کرد: لازم می دانم 
یادی از اتفاق امروز غزه داشته باشم که بعد از آرامش 
موقت دوبــاره آماج توپ و خمپاره شــد. وی افزود: 
امیدوارم اتفاق غزه سبب شود تا وجدان بشری آگاه 
شود و به برکت دعای مردم شریف ایران و هنرمندان 

آتش فتنه در این منطقه خاموش شود.

رئیسی جمهور گفت: حمایت ما از غزه و فلسطین بر 
اساس قانون اساسی است حمایت از مظلومان جزو 
مبانی قانون اساسی است لذا از اول انقلاب حمایت از 
فلسطین به عنوان مسئله اول انقلاب بود. به گزارش 
ایرنا، دومین همایش ملی مســئولیت اجرای قانون 
اساسی در سالن اجلاس سران، با سخنرانی آیت الله 

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور آغاز شد.
رئیس جمهور اظهار داشــت: قانون اساسی، اساس 
قوانین ومقررات  و ارتباطات میان بخش های مختلف 
و اساس نظام اسلامی و تشــکیلات و ساختار نظام 
اسلامی را به ما آموخته است.امام )ره( درباره حکومت 
اسلامی و ولایت فقیه نظریه ای دارند و قبل از امام، 
بحث ولایت فقیه در کتب بزرگان اشاره شده است. در 
اصل ولایت فقیه بعد از قرن ۴ و ۵ و بعد از مرحوم شیخ 
طوســی بزرگان فقها همگی در آثار خود به موضوع 
ولایت فقیه پرداخته اند ولی نظریه امام)ره(کامل و 
جامع تر است و صاحب نظریه دکترین ولایت فقیه در 

دوران معاصر را می توان امام بزرگوار دانست.
وی تاکید کرد: قانون اساســی جمهوری اســلامی 
مترقی ترین قوانین بین تمام کشور هاست. به اذعان 
یک حقوقــدان افریقایی قانون اساســی جمهوری 
اسلامی میان دموکراسی و آرمان تجمیع شده است. 

آیت الله رئیسی با بیان اینکه از افتخارات نظام جمهوری 
اسلامی است که تمام نهاد ها وسازمان ها و ساختارهای  
این نظام مبتنی بر رأی مردم است، اظهار داشت: رای 
مردم یک امر تشریفاتی و سیاســی نیست.امام اگر 
فرمودند میزان رأی ملت است، حقیقتا امام )ره( مردم 
باور بودند. رئیس جمهور با بیان اینکه امام ره، مردم و 
رأی مردم و توجه به نگاه مردم را باور داشتند، ادامه داد:  
امروز اگر رهبری فرزانه انقلاب اسلامی توجه به مردم را 
به مسئولین گوشزد میکنند حقیقتا مردم را باور دارند.
رای مردم در شکل گیری تمام نهاد ها در جمهوری 
اسلامی حائز اهمیت است و  قانون اساسی تکلیف کرده 

است که باید به آرای عمومی مراجعه داشت.
وی ادامه داد: مردم حقوقی دارند و مسئولین تکالیفی، 
حق و تکلیف در یک راستاست. تکلیف نسبت به تمام 
دست اندر کاران و  مسئولین تحقق قانون اساسی است 
و مردم به موجب قانون اساسی از حقوقی برخوردارند.
ظرفیتی که امروز جمهوری اســلامی از آن برخودار 
اســت، ظرفیت اقتصادی و منابع بسیار زیر زمینی و 
نیروی انسانی کارآمد اســت. آیت الله رئیسی با بیان 
اینکه باید تلاش شود تا به اقتصاد بخش خصوصی رونق 
داده شود و در مسیر مردمی کردن اقتصاد پیش برویم، 
اظهار داشت: میدان دادن  به فعالان اقتصادی و سرمایه 
گذاران دارای اهمیت اســت.کار فعالان اقتصادی به 
شــکل قانونی و حقوقی و قضایی باید تضمین شود، 
تضمین ســود و بهره ســرمایه فعالان اقتصادی در 
قوانین کشور دیده شده است. در سیاست های اصل 
۴۴ قانون اساسی و اقتصاد مقاومتی که سیاست های  
آن ابلاغ شد این تضمین وجود دارد.  وی تصریح کرد: 

جلوه دولت مردمی در اقتصاد آن است که باید به مردم 
، فعالان اقتصادی و بخش خصوصی میدان داده شود 
و به ســرمایه آنها تضمین داده شود تا در عرصه های 
مختلف فعال باشند.فعالیت بخش تعاونی در کشور 
بسیار اثرگذار است و باید اقتصاد تعاونی فعال شود، 
اقدامات در این زمینه کافی نیست. بخش خصوصی 
و تعاونی و دولتی در قانون اساســی در کنار هم ذکر 
شده است. رئیس جمهور با بیان اینکه اصل ۴۹ قانون 
اساسی و استرداد اموال نامشروع از قبل انقلاب اسلامی 
تاکنون پابرجاست، گفت:  هرگاه کسی اموال نامشروع 
کسب کند باید آن مال  به بیت المال مسترد کند و این 
اصل کارآمد همچنان پابرجاست است. هیچ فردی 
حق ندارد مال نامشــروع،  مال کسب شده از غصب، 
رشوه، روابط ناسالم، دست اندازی به حقوق بیت المال 

و غصب اراضی و بیت المال را کسب کند.
وی با تاکید بر اینکه عدالت از مبانی قانون اساســی 
کشور اســت. بعداز توحید در مبانی توحید نسبت 
به هیچ موضوعی همانند عدالت تاکید نشده است ، 
اظهار داشت: عدالت فراگیر ترین موضوعی است که 
در فرهنگ دینی کشور به آن توجه شده است.عدالت 
و توحید، عدالت و خلقــت، عدالت و بعثت، عدالت و 
امامت، عدالت و معاد ، عدالت و فرج، عدالت اقتصادی، 
اجتماعی، عدالت فراگیر ترین مفهومی است که در 
بین مفاهیم فرهنگی کشــور در تمام شئون برقرار 
است. نزدیکترین ملاک به عدالت، اجرای قانون است.
وی تاکید کرد: حمایت ما از غزه و فلســطین بر اساس 
قانون اساسی اســت حمایت از مظلومان جزو مبانی 
قانون اساسی است لذا از اول انقلاب حمایت از فلسطین 
به عنوان مسئله اول انقلاب بود.این جزو اصول و مبانی 
ما است نمی توانیم دست از این اصول برداریم، تمایلات 
برخی در منطقه این اصل قانون اساسی را از بین نمی برد 
. این روزها پرده ها کنار رفته و برای جهانیان حقیقت 
روشن شده است. آیت الله رئیســی ادامه داد: تبعیض 
نژادی رژیم نژاد پرست صهیونیستی،  قتل و کشتار و 
بی عدالتی و ظلم و مظلومیت و اقتدار مردم فلسطین بر 
همگان روشن است و اجتماعات عظیم که در دنیا برگزار 
می شــود به همین علت اســت. خون مطهر کودکان 
فلسطینی شرایط را بر همگان آشکار کرد. تردید نداریم 
دست انتقام الهی از قتل ۶ هزار کودکی که ظالمانه به 
شهادت رسیدند، بیرون خواهد آمد و به حکومت ظالمانه 

و جعلی صهیونیستی خاتمه خواهد داد.
نخســتین همایــش ملی مســئولیت اجــرای قانون 
اساســی دوازدهم آذرماه ۱۴۰۱ با حضور و ســخنرانی 
رئیس جمهوری و رئیس مجلس برگزار شد. اعضای هیأت 
علمی دانشکده های حقوق، پژوهشگران و صاحب نظران 
حقوقی، مدیران حقوقی دستگاه های اجرایی، فضلای 
حوزوی، اعضای مجلس خبــرگان رهبری، نمایندگان 
مجلس، دانشجویان، طلاب حوزه علمیه و سفرا و اعضای 
هیأت های نمایندگی کشــورهای خارجــی از جمله 

شرکت کنندگان در این رویداد علمی فاخر بودند.

رییس سازمان بهزیستی کشــور با بیان اینکه 
کمبود منابع همیشه در کشــور وجود دارد، اما 
در کنار کمبود منابع و محدودیت ها، به تجهیز 
و اهرم کردن منابع فکر کردیم، اقدامات سازمان 
بهزیستی برای پوشــش جامعه هدف را تشریح 

کرد.
علی محمد قادری در مراســم گرامیداشت روز 
جهانی افراد دارای معلولیت با بیان اینکه کارهای 
بزرگ، اراده بزرگ، همت بلند و عالی می خواست، 
گفت: در ســازمان تحــول نظــری و مبانی آن 
تازه گردانی شد و حرف نو و رویکرد جدید به حوزه 
ماموریتی ما وارد شد. وی افزود: نگاه سازمان این 
بود که سلســله فعالیت های فراگیر اجتماعی و 
مسیر تحول را بپیماید. استفاده و به روز رسانی 
فناوری های اجتماعــی و پیش ران های مرتبط 

احصاء شد.
قادری بــا بیان اینکه کمبود منابع همیشــه در 
کشــور وجود دارد، اما در کنار کمبــود منابع و 
محدودیت ها بــه تجهیز و اهرم کــردن منابع 
فکر کردیم، تصریح کــرد: یاریگری اجتماعی را 
مرور کردیم که قابلیت جریان ســازی داشت. 
هدایت خط محتوایی ســازمان در برنامه های 
گفتمانی همیشه در دســتور کار بوده است. از 
ســرمایه های اجتماعی در این دولت اســتفاده 
کردیــم و میــدان آوری نهادهــا و حلقه های 
 میانی را انجام دادیم و ادبیــات جدید و فاخری 

شکل گرفت.

رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشاره به اینکه 
اعتمــاد اجتماعی پایه و اســاس شــکل گیری 
ســرمایه اجتماعی اســت، تصریح کــرد: امید 
است مدل های موفق اشتراکی بیش از گذشته 
توســعه پیدا کند. وی با بیان اینکه در سازمان 
بهزیســتی غنــای خدمــات مقصود مــا بود، 
گفت: توجه به مســائل با هســته سخت، بیمه، 
مهارت، توانمندســازی و برقــراری ارتباطات 
فرادستگاهی سازمان بهزیستی، این سازمان را 
 در آینده ای نه چندان دور به ســازمان نسل نو

 تبدیل می کند.
وی با اشــاره به برنامه های پیشروی بهزیستی 
گفت: از اردوهای پیشرفت و مسئله محور حمایت 
می کنیم. تقویت گروه هــای داوطلب و آموزش 
تسهیلگران دانش آموز و دانشــجو برای انجام 
پروژه های اجتماعی، بهینه ســازی جغرافیای 
نیکوکاری و ارتباط با ذائقه خیران از برنامه های 

پیشرو است.
قــادری در بخــش دیگــری از ســخنان خود 
با اشــاره بــه اینکه قاب پیشــرفت ســازمان 
بهزیســتی امــروز رنگارنــگ اســت، گفــت: 
مصادیــق آن پشــت نوبتی هایی که ســالیان 
ســال منتظر دریافت خدمات بودند، هســت. 
بیــش از ۵۰۰ هزار خانــواده در جریان خدمت 
مســتمری قرار گرفتند. در این دولت سازمان 
 بهزیســتی صاحب حوزه ها، مراکز برنامه ریزی 

و اشتغال شد.

برنامه اجراهای آذرماه تالارهای نمایشــی مجموعه 
تئاترشهر با میزبانی از ۹ نمایش صحنه ای و محیطی 
و آمار فروش اجراها اعلام شــد، نمایش »این دنیا یه 
کنسرت به من بدهکاره«  با بازی امیرمهدی ژوله از 

مرز نیم میلیارد تومان گذشت.
به گزارش روابط عمومی مجموعه تئاترشهر، برنامه 
اجراهای آذرمــاه تالارهای نمایشــی مجموعه با ۹ 
نمایش در تالارهای اصلی، چهارسو، قشقایی، سایه، 
کارگاه نمایش و کافه تریای اصلی و چهارسو اعلام شد.

در تالار اصلی و از هفتــم آذرماه نمایش »فردریک« 
نوشــته اریک امانوئل اشمیت، ترجمه شهلا حائری 
و کارگردانی حمیدرضا نعیمی، ســاعت ۱۹ با مدت 
زمان ۱۴۰ دقیقه، قیمت ۲۰۰ و ۱۰۰ هزار تومان در 
سالن اصلی به صحنه می رود. حمیدرضا نعیمی، بهناز 
نازی، امیرکربلایی زاده، کتانه افشــاری نژاد، کامبیز 
امینی، جوانه دلشــاد، رضا جهانی، رضا داوودوندی، 
ایمان سلگی، صالح لواســانی، محمدامین پازوکی، 
فرهاد قدیم خانی، مریم صدری، آرمین یعقوبی، علی 
صادقی، ارسلان شباهنگ، ســجاد حیدریه، مهران 
اکبری، احمدرضا میر رجبی و محمدحسین خلج در 

این نمایش ایفای نقش می کنند.
»فردریک« سرگذشت ستاره  بازیگری تئاتر بولوار در 
پاریس و فرانسه  قرن نوزدهم است. فردریک لومتر، 
بازیگری افسانه ای اســت که تمامِ نقش ها و ژانرها را 
آزموده است. او میلی ســیری ناپذیر برای بازیگری 
دارد؛ از لذت های زندگی چیزی نیســت که تجربه 
نکرده باشد اما چند ماهی است که در میان تماشاگران 

متوجه دو چشم میشی رنگ می شود که در تاریکی 
فضای ســالن نمایش، می درخشــند و این سرآغاز 

نمایشنامه  اریک امانوئل اشمیت است.
تالار چهارســو نیز از نهم آبان مــاه میزبان نمایش 
»این دنیا یه کنســرت به من بدهکاره« نوشته و به 
کارگردانی سهند خیرآبادی، بازی امیرمهدی ژوله و 
الیکا عبدالرزاقی،  ساعت ۲۰، با مدت زمان ۶۵ دقیقه 
و قیمت بلیت ۱۸۰ هزار تومان شده است. این نمایش 
درباره مردی میان ســال اســت که تصمیم گرفته 
بحران های زندگی خود را با مخاطب در میان بگذارد.

تالار قشقایی نیز از هفتم آذرماه میزبان نمایش »دور« 
نوشته و به کارگردانی وحید نفر شــد. این نمایش 
ساعت ۱۸:۳۰ با مدت زمان ۶۰ دقیقه و قیمت بلیت 

۱۳۰ هزارتومان روی صحنه است.
علی باروتی، محســن زرآبادی، سهیا ساعی، محمد 
شــکری و محمدهادی عطایی در نمایش »دور« به 
ایفای نقش می پردازند. این نمایش کمدی به بیان 

خاطره ای در تاریخ ۶۶/۶/۶ می پردازد.
همچنین نمایش »ودّاد شکافه زن« برگرفته از »هفت 
پیکر« نظامی و به کارگردانی علیرضا دهقانی از هشتم 
آذرماه به صحنه رفت. نمایش ساعت ۲۰ با مدت زمان 
۷۵ دقیقه و قیمت بلیت ۱۳۰ هــزار تومان میزبان 
مخاطبان دوستدار ادبیات فارسی است. این نمایش 
که کاری از گروه خنیاست براساس موسیقی، فرم و 
حرکت و بازی سازی طراحی شده است و در آن ماندانا 
عبقری ، حمیدرضا فراهانی،  جواد اینانلو و زهرا غفاری 

به ایفای نقش می پردازند.

حمایت از غزه و فلسطین طبق اصول قانون اساسی استشروط ضمن عقد به سند الکترونیکی ازدواج برگشت

نمایش ژوله از مرز نیم میلیارد تومان گذشتورود 500 هزار خانواده به جرگه مستمری بگیران

سياسیفرهنگی 

قول وزیر فرهنگ برای خرید آثار هنرمندان پیشکسوت



اقتصاد2
ایران

تولیــد ۱۰۰ میلیــون دلاری 
اسباب بازی داخلی

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهــوری اعلام کرد: طبــق آمارها گردش 
مالی جهانی صنعت اسباب بازی ۱۰۰ میلیارد دلار 
در سال است و سهم ایران از این حوزه ۳۰۰ میلیون 
دلار برآورد شده اســت که ۳ دهم درصد می شود. 
دکتر روح الله دهقانی فیروز آبادی در رویداد توسعه 
و تبادل فناوری صنعت اسباب بازی با بیان اینکه در 
معاونت علمی دو مقوله شــرکت های دانش بنیان و 
خلاق مورد توجه قرار گرفته است، افزود: شرکت های 
دانش بنیان شناخته شده هستند، ولی شرکت های 
خلاق کمتر دیده می شوند. وی ادامه داد: شرکت های 
دانش بنیان شــرکت هایی هســتند کــه عموما 
توسعه دهنده فناوری ها بوده و با ترکیب خلاقیت و 
نوآوری محصولات فناورانه را به تولید می رسانند. در 
فعالیت این شرکت ها توسعه فناوری پر رنگ تر است، 
ولی شرکت های خلاق شرکت هایی هستند که محور 

آنها حوزه های خلاق و هنری هستند.
دهقانی فیروزآبادی با اشــاره بــه تاکیدات مقام 
معظم رهبری بر توسعه فناوری های اشتغال زا در 
کشور، خاطر نشان کرد: یکی از حوزه های فناورانه، 
حوزه های خلاق است، چون این حوزه هم نوآورانه 
و هم اشتغال زا است. معاون علمی رئیس جمهوری، 
انیمیشن را یکی از حوزه های فناورانه صنعت خلاق  
عنوان کرد و ادامه داد: یکی دیگر از حوزه های مهم 
صنایع خلاق، حوزه اسباب بازی است. طبق آمارها 
گردش مالی جهانی صنعت اســباب بازی ۱۰۰ 
میلیارد دلار در سال است و سهم ایران از این حوزه 

۳۰۰ میلیون دلار برآورد شده است.
وی سهم گردش مالی ایران از صنعت اسباب بازی 
را ۳ دهم درصد ذکر کرد و یادآور شد: از میزان ۳۰۰ 
میلیون دلار گردش مالی اسباب بازی، ۱۰۰ میلیون 
دلار آن به اسباب بازی های داخلی اختصاص دارد.

دهقانی فیروزآبادی اظهــار کرد: اگر بخواهیم به 
نسبت جمعیتی توجه کنیم، باید سهم بازار اسباب 
بازی کشور یک میلیارد دلار باشد، چون ما ۳ درصد 
جمعیت دنیا را داریم، به این معنا که ۳ برابر جای 
رشد در صنعت اســباب بازی داریم. به گفته وی، 
سهم گردش مالی در صنعت اسباب بازی با توجه 
به تولید داخل می تواند یــک میلیارد دلار یعنی 
رشد ۱۰ برابری داشته باشد. دهقانی فیروزآبادی 
یادآور شــد: این ظرفیت در کنار فرهنگ، هنر، 
اصالت و اندیشه در کشــور وجود دارد و می تواند 
منجر به خلق خلاقیت ها در حوزه اســباب بازی 
شود. معاون علمی رئیس جمهوری با بیان اینکه 
این رویداد می تواند ارتباط میان صاحبان صنعت و 
تولیدکنندگان اسباب بازی ایجاد کند، افزود: این 
امر یکی از نقاط امیدبخش برای توســعه صنعت 
اسباب بازی است و از آنجایی که در کشور توسعه 
فناوری رخ داده است، کودکان و نوجوانان نیز به 
اسباب بازی های مبتنی بر فناوری علاقه بیشتری 
دارند و این می تواند به توسعه حداکثری صنعت 

اسباب بازی منجر شود.

نخســتین اوراق مرابحه ارزی 
رونمایی شد 

مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلا گفت: عرضه اولین 
اوراق مرابحه ارز کشور رونمایی شد و هر سرمایه گذار 
می تواند حداقل هزار اوراق به ارزش هر ورق هزار 
یورو تهیه کند. »علی سعیدی« در آیین رونمایی 
تامین مالــی ارزی پروژه های اقتصــادی و عرضه 
اولین اوراق مرابحه ارزی کشور اظهار داشت: تمرکز 
فعالیت مرکز مبادله ارز و طلای ایران ارز و طلا است 
و با توجه به اینکه اطلاعــات دارایی های مالی )ارز 
و طلا( اقتصاددانان را تحت تاثیر قرار می دهد در 
نتیجه مورد توجه سیاســتگذاران است. وی بیان 
کرد: ماموریت مرکز، مرجعیت رسمی قیمت ارز و 
طلا، ایجاد بستر انجام معاملات کلان و خرد، ایجاد 
بستر تامین مالی ارزی نظام  مند و مدیریت ریسک 
نرخ ارز است. ســعیدی گفت: ما موظف هستیم 
نیازهای واقعی ارز را فراهم کنیم و مسیر اقدامات 
متقلبانه را مســدود کنیم. وی ادامه داد: مرکز از 
خدمات بانک مرکزی و بانک کارگشایی در حوزه 
ارز و طلا بهره مند می شــود و امیدواریم نیازهای 
ارزی صنعت را برطرف کنیم. در آینده قراردادها را 
مدیریت ریسک می کنیم. مدیرعامل مرکز مبادله 
گفت: امسال ۵۹۲ میلیون دلار و ۱۹۲ میلیون یورو 
برای نیازهای کالای اساسی تامین کنیم. سعیدی 
توضیح داد: اوراق مرابحه ارزی مبتنی بر یورو است 
و ســودها و اصل مبلغ به صورت یورو بازپرداخت 
می شود و مصارف طبق برنامه ریزی خواهد بود و 
این اوراق التهابی در بازار ایجاد نمی کند. وی افزود: 
حداقل سهم برای ورود سرمایه گذار ۱۰۰۰ ورقه و 
ارزش هر اوراق یک هزار یورو است و مجموع آن صد 
میلیون یورو است در مرحله اول بانک ملت وظیفه 

پذیره نویسی را بر عهده دارد.

اخبار

رئیس کل بانــک مرکزی 
ضمن تاکیــد بــر اینکه 
مرکز مبادلــه باید مرجع 
اصلــی نرخ ارز در کشــور 
شود، گفت: نرخ ارز را غیر 
دســتوری کنترل می کنیم و ریسک نوسانات نرخ 
ارز را با ابزارهای ارزی پوشش خواهیم داد. از سوی 
دیگر ارزهای محلی جایگزین دلار و یورو می شوند.

محمدرضا فرزین در مراسم رونمایی از عرضه اولین 
اوراق مرابحه ارزی کشور که مرکز مبادله ارز و طلا 
برگزار شد، اظهار کرد: این اولین بار است که در ایران 
اوراق مرابحه ارزی عرضه می شود و ان شاءالله این 
روند برای تامین مالی تولید و رشد اقتصادی ادامه 

خواهد داشت.
وی افــزود: از ابتدا اعلام کردیم سیاســت ما برای 
اقتصاد، سیاست تثبیت است که مبنای نظری دارد 
و در ســه بخش ارز، پول و بودجه تعریف می شود. 
ابزار اصلی ما برای پیشبرد اهداف ارزی کشور، مرکز 
مبادله اســت که به زودی آثار مثبت و فزاینده این 

مرکز را در اقتصاد ایران خواهید دید.

در تامین درهم مشکلی نداریم
فرزین اظهار کرد: ابزار ســوآپ را شــروع کردیم و 
اگر امــروز می بینید که در تامین درهم مشــکلی 
نداریــم و حتی عرضــه بیشــتر از تقاضاســت 
به دلیل ســوآپ اســت. ابزار بعدی، فــوروارد یا 
سَــلفَ اســت تا نرخ ارز را برای مدتی معین ثبات 
 ببخشــیم تا پوشــش ریســک بــرای بازرگانان 

ایجاد شود.

ریسک نوســانات نرخ ارز را با ابزارهای 
ارزی پوشش می دهیم

رئیس کل بانک مرکزی گفــت: از صندوق تثبیت 
نیز برای پوشش بیمه ای اســتفاده خواهیم کرد. 
پیش از این حساب ذخیره ارزی را داشتیم تا تثبیت 
بودجه دولت ایجاد شود اما اکنون با صندوق تثبیت 
ریســک های آتی نرخ ارز را برای بخش خصوصی 
پوشش خواهیم داد. به بیان ساده ریسک نوسانات 

نرخ ارز را با ابزارهای ارزی پوشش خواهیم داد.

ارزهای محلی جایگزین دلار و یورو می شوند
وی تاکید کــرد: ارزهای محلــی را جایگزین دلار 
و یورو خواهیــم کرد که نمونــه آن ارز اربعین بود 

و رضایت بــالای مردم را بــه همراه داشــت. در 
این میــان به دنبــال جایگزینی ارزهــای محلی 
 در تعامل با همســایگان از جمله عــراق، ترکیه و 

سوریه هستیم.

مرکز مبادله باید مرجع اصلی نرخ ارز در 
کشور شود

فرزین با بیان اینکه اگرچه سخت است اما کم کم 
باید به سمتی حرکت کنیم که مرکز مبادله مرجع 
اصلی نرخ ارز در کشور شود، گفت: به بازار طلا نیز 
باید توجه کنیم، چرا که در بازاز ارز اثرگذار است و 
سایر کشورها نیز مثل روسیه این موضوع را مدنظر 

قرار داده اند.

نرخ ارز را غیر دستوری کنترل می کنیم
رئیس کل بانک مرکزی گفــت: خزندگی نرخ ارز 
در مقاطعــی به تجــار، فعالان اقتصــادی و مردم 
آسیب می زند؛ بنابراین تلاش می کنیم با استفاده 
از نهادســازی و ابزارسازی و نه دســتور، نرخ ارز را 

کنترل کنیم.

انتظارات تورمی کم شده است
به گفته این مقام مســئول، انتظارات تورمی نیز در 
نوسانات نرخ ارز و بی ثباتی بسیار اثرگذار است که به 
لطف خدا اثر انتظارات تورمی با اقدامات دولت و بانک 
مرکزی کاهش پیدا کرده است. فرزین اعلام کرد که 
نرخ رشــد نقدینگی به کانال ۲۶ درصد رسیده و به 

سمت هدف گذاری ۲۵ درصدی حرکت می کنیم.

جذابیت اوراق مرابحه ارزی برای ایرانیان 
خارج از کشور

رئیس کل بانک مرکزی همچنیــن اوراق مرابحه 
ارزی را ابزار بسیار مهم و اثرگذاری عنوان و اظهار 
کرد: این اوراق برای ایرانیان خارج از کشــور نیز با 
توجه به نرخ شــش درصد یورویی سود آن بسیار 
جذاب است. هدف ما این اســت که سیاست های 
پولی با کنترل تورم، آســیبی به رشد نزند و تامین 
مالی تولیــد به قوت خود بــا ابزارهــای جدید و 

غیرتورمی ادامه داشته باشد.
وی تاکید کرد که تلاش می کنیم بــا تداوم ثبات 
اقتصادی به ســمت کنترل تورم به نرخ های پایین 
حرکت کنیم و با اجرای سیاســت تثبیت شاخص 
تورم تولید کننده در آبان مــاه به کمتر از یک و در 
بخش صنعت به صفر رسیده اســت که با تاخیر بر 

تورم مصرف کننده تاثیر خواهد گذاشت.

رئیس کل بانک مرکزی:

تورم صنعت صفر شد

رشــد 26 درصــدی تولیــد 
خودروی سنگین

بررســی آمارهای تولیدی حاکی از آن است که 
تولید خودروی سنگین در 8 ماهه ابتدای امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۶ درصد رشد 
داشته است. در 8 ماهه ابتدای سال گذشته تولید 
خودروی سنگین )کامیونت، کامیون و کشنده( 
در بخش های خصوصی و دولتی ۱۹ هزار و ۶۰۶ 
دستگاه و در 8 ماهه امسال ۲4 هزار و 7۶۳ دستگاه 
بود که بر این اساس تولید این خودروها در 8 ماهه 
ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۲۶ درصد رشد داشته است. 
در آبان ماه سال گذشته ۳ هزار و ۵۲۳ دستگاه و 
در آبان ماه امسال ۳ هزار و ۵۲ دستگاه خودروی 
سنگین تولید شده است.  همچنین براساس آمار 
وزارت صمت در 8 ماهه ابتدای سال گذشته تولید 
خودروی سنگین )کامیونت، کامیون و کشنده( 
در بخــش خصوصی ۱۰ هزار و 4۱۰ دســتگاه و 
در 8 ماهه ابتدای امسال ۱۶ هزار و ۱۰۶ دستگاه 
بوده است که بر این اساس تولید خودرو سنگین 
در بخش خصوصی ۵۵ درصد افزایش یافته است. 

البته تولید خودروی سنگین در بخش خصوصی 
در آبان امسال نسبت به آبان سال گذشته ۳ درصد 
کاهش داشته است. این گزارش می افزاید: تولید 
خودروی سنگین در سال ۱4۰۱ در مجموع ۱۹ 
هزار و ۶۰۶ دستگاه و در سال ۱4۰۰ در مجموع 7 

هزار و ۶۵ دستگاه بوده است. 
همچنین در ســال ۱۳۹۹ در مجمــوع ۳ هزار و 
۱7۹ دستگاه خودرو سنگین و در سال ۱۳۹8 در 
مجموع هزار و ۹48 دستگاه خودروی سنگین تولید 
شده است که بر این اساس رشد تولید خودروهای 
سنگین در سال ۱4۰۲ نسبت به سال ۱4۰۰ در 
مجموع ۲۵۱ درصد نســبت به ســال ۱۳۹۹ در 
مجموع ۶7۹ درصد و نســبت به سال ۱۳۹8 در 

مجموع ۱۱7 درصد بوده است. 

رشد حمل و نقل دریایی ایران و روسیه
مدیرکل ترانزیت، لجستیک و امور توافقنامه های 
سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه حمل و نقل 
دریایی بین ایران و روسیه طی ماه های اخیر رشد 
قابل توجهی داشته است، گفت: طرف ایرانی برای 
تسریع حمل کالا بین دو کشور 8۰ درصد تخفیف 

بر روی تعرفه کشتی های رو-رو قائل شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »خسرو سرایی« 
مدیرکل ترانزیت، لجستیک و امور توافقنامه های 
سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به ظرفیت های 
ترانزیت دریایی ایران و روســیه و مذاکرات بین 
دو کشور اظهار کرد: خوشــبختانه حمل و نقل 
دریایی بین دو کشور با بهره گیری از حمل و نقل 
چند وجهی، طی ماه های اخیر رشد قابل توجهی 
داشته است اما همچنان فرصت رشد بیشتر برای 

پاسخ گویی به نیازهای طرفین وجود دارد.
وی افزود: باید برای بهره بــرداری کامل از بنادر 
دولتی و غیر دولتی دریای خزر و استفاده لازم از 
ظرفیت ترانزیت و تجارت موجود بین دو کشــور 

تلاش شود.
مدیرکل ترانزیت، لجستیک و امور توافقنامه های 
سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به بازدیدهای 
مکرر هیئت های روســی از بنادر شمال و جنوب 
کشــور گفت: از ابتدای ســال ۲۰۲۳ هیات های 
متعدد روسی به خصوص شــرکت »روس آگرو« 
که در زمینه غلات فعالیت دارد بازدید داشته اند. 
امیدواریم این گونه اقدامات منجر به افزایش سهم 

حمل و نقل دریایی دو کشور شود.
سرایی یکی از راهکارهای افزایش حجم ترانزیت 
و تجارت دو کشور را تشکیل شرکت های حمل و 
نقل چندوجهی مشترک عنوان کرد و گفت: بنادر 
روسیه نیازمند رسیدگی جدی در زمینه لایروبی 
و نیز کاهش زمان انتظار و نوبت دهی کشتی های 

ایرانی دارد.
وی در ادامه بیان داشــت: طرف ایرانی نسبت به 
بهره گیری از کشــتی های رو-رو در دریای خزر 
ابراز علاقه مندی کرده است و در همین راستا 8۰ 
درصد تخفیف تعرفه ای برای این نوع کشتی ها در 

نظر گرفته است.
مدیرکل ترانزیت، لجستیک و امور توافقنامه های 
ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره مذاکرات فی 
مابین یکی دیگر از اقداماتی که منجر به تســریع 
دســتیابی به اهداف ترانزیتی و تجاری دو کشور 
می شــود را اقدام عملیاتی برای تســهیل تردد 
کشتی های ایرانی در رود ولگا با توجه به فصل سرما 

و یخبندان عنوان کرد.
ســرایی در پایان خاطرنشــان کرد: حمل و نقل 
دریایی ایران حتی بــرای ۲۰ میلیون تن کالای 
ترانزیتی آمادگی دارد، اما جا به جایی این حجم از 
کالا بستگی به ظرفیت حمل و نقل جاده ای و ریلی 

روسیه و ایران در پس کرانه دارد.

اخبار
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دبیر اتحادیــه تولید و صادرات پوشــاک ایران با 
انتقاد از عملکرد دســتگاه های متولــی مبارزه با 
قاچاق پوشاک گفت: تنها راهی که می توان قاچاق 
پوشاک را کنترل کرد مبارزه در سطح عرضه است. 
ســعید قدیری در ارتباط با برآورد میزان قاچاق 
پوشــاک و صدمات قاچاق آن به تولیدکنندگان 
پوشــاک، گفت: در قانون مرجع رســمی اعلام 
میزان کالای قاچاق در تمامی حوزه ها، فقط ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز است. آمار پوشاک قاچاق 
در ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹7، رقمی در حدود ۳ 

میلیارد دلار در سال اعلام شده است.
وی افزود: در سال ۱۳۹۶ تولیدکنندگان و برند های 
داخلی پوشاک طرحی را به دولت ارائه دادند تحت 
عنوان نظام مند کردن واردات پوشــاک تا به این 

ترتیب هر پوشاکی با هر عنوان و اسمی که عمدتاً 
تقلبی هســتند وارد کشور نشــود. بر اساس این 
دســتور العمل و قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
در ســال ۱۳۹7 برخورد هایی با پوشــاک قاچاق 
در سطح عرضه صورت گرفت تا با برندهای محرز 

پوشاک قاچاق مقابله شود.
دبیر اتحادیه تولید و صادرات صنایع نســاجی و 
پوشاک ایران ادامه داد: بعد از این اقدام فضا برای 
پوشــاک قاچاق به شدت ناامن شــد و کاملًا این 
موضوع در سطح بازار مشهود بود چرا که در ۱۳۹7 

برخورد های شدید و نیز عملیات رسانه ای سنگینی 
در خصوص مبارزه با پوشاک قاچاق در سطح عرضه 
انجام می شد. بنابراین ســرمایه ای که قرار بود در 
این بخش جریان پیدا کند، از این موضوع ترسید 

و عقب نشینی کرد.

اقدامات مثبت گذشــته در راستای 
مبارزه با قاچاق ادامه نیافته است

جلالی قدیری اظهار داشت: در سال ۱۳۹7 برآورد 
ما از رونق تولید پوشاک داخلی، رقمی در حدود 

۲۵ درصد بود. بنابراین همین عدد از رقم میزان 
قاچاق پوشاک از آمار ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز کسر شــد و رقم ۲.7 میلیارد دلار به حدود 
۲ میلیارد دلار کاهش یافت. امــا بعد از آن یعنی 

در سال ۱۳۹8 به بعد هیچ اتفاق مثبتی رخ نداد.
وی ضمن اشــاره به اینکه پوشــاک یک کالای 
سهل الوصول است و به سرعت وارد سطح عرضه 
می شــود، بیان کرد: برآوردهای ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز نشــان می دهد در صورت عدم 
مقابله با پوشاک قاچاق، این پوشاک به سرعت خود 
را به سطح عرضه می رساند؛ بنابراین عدم کنترل 
سطح عرضه، مبادی ورودی و راه هایی که منجر به 
قاچاق پوشاک می شود، باعث بازگشت به این نوع 

پوشاک به سطح عرضه خواهد شد.

اراده ای برای مبارزه با قاچاق پوشاک وجود ندارد 

سازماندهی قاچاق پوشاک به صورت مسافری 
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مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن گقت:طبق 
قانون اساســی و اصل ۳۱ آن داشــتن مســکن 
متناسب با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی است 
و با رعایت اولویت باید تامین مسکن را انجام دهد.

به گزارش ســازمان ملی زمین و مسکن، ارسلان 
مالکی، مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن 
با اشاره به اینکه مسکن نیاز اولیه انسان ها است، 
گفت: بر اساس قانون اساسی و اصل ۳۱ آن داشتن 
مســکن متناســب با نیاز، حق هر فرد و خانواده 
ایرانی است و دولت موظف است با رعایت اولویت 
برای آنها که نیازمندترند زمینه اجرای این اصل 

را فراهم آورد.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد: 
بررسی تجربه مسکن سازی در سال های گذشته 
نشان می دهد که ســاخت مسکن در کشور بیش 
از پیش انجام تحقیقات صحیح و روشمند علمی 
را می طلبد و تأکید بر مقوله مسکن سازی بدون 
توجه کافی به بستر فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، 
اقلیمی و… و احصای نیاز خاص و منحصر به فرد 
مناطق گوناگون تبعات بسیاری را به همراه دارد. 
بنابراین، ضرورت دارد تأمین مســکن در کشور 
)و پیش تــر از آن تأمین و تخصیــص زمین(، بر 

اساس نیازها و مسائل واقعی مناطق و یا نهادهای 
مشخصی صورت پذیرد.

وی ادامــه داد: توجه بــه نیازهای واقعــی، ما را 
به یک مســأله مهم و اساســی در حوزه زمین و 
مســکن رهنمون می ســازد و آن اینکه طرح ها 
و برنامه هــای دولتی در این زمینــه که به دلایل 
گوناگون ضــرورت دارد، می بایســت به گونه ای 
صورت پذیرد که موضوع ساخت مسکن در جامعه 
ایرانی متناسب باســاز کار زندگی افراد به لحاظ 
اجتماعی، فرهنگی و اقلیمــی انجام گیرد و تمام 
عناصر و اجزای آن )اعم از نقشــه ساخت، مصالح 
ســاختمانی، طراحی شــهری و…( با توجه به 
 اقتضائات و الزامــات بوم و بســتر جامعه ایرانی 

صورت بندی شود.
مالکی تاکید کرد: در این صورت و با اقدام فعالانه 
و برنامه ریزی پیشگامان دولت و در دست گرفتن 
سکان مدیریت زمین و مســکن، مسکن سازی 
تناســب کاملی با نیازهای واقعی شهروندان پیدا 
می کند و بنابراین هم مسأله تأمین مسکن به شکل 
واقعی و اساسی مرتفع می شــود و هم از تبعات و 
پیامدهای منفی احتمالی در حوزه های فرهنگی، 
اجتماعی، سیاسی و… جلوگیری به عمل می آید.

وی تاکید کرد: راهکار بنیادی در راســتای توجه 
به نکته راهبردی فوق مبنی بر لحاظ کردن نیازها 
و مسائل واقعی، این اســت که در تأمین زمین و 
ساخت مسکن به دنبال شناسایی »فرصت بهبود« 
از طریق بررســی تجارب قبلی و ارائه یک الگوی 
مناسب و علمی باشــیم. به عبارت ساده تر و برای 
نمونه، نیازهای موجود در مناطق مختلف کشور 
اعم از مناطق صنعتی و همچنین ســازمان ها و 
نهادهایی را که در پی تأمین مسکن برای کارکنان 
خود هســتند، به عنوان مبنا در نظــر گرفته و بر 
اساس نیازهای دقیق و واقعی این مجموعه ها اقدام 
به مسکن سازی کنیم. این راهکار ناظر به توجه به 
این موضوع اساسی اســت که مناطق و محلات 
مختلف کشــور، تفاوت ها و تمایزهای جدی ای 
در زمینه نیازها و مسائل شــان با یکدیگر دارند و 
نمی توان برای همه آنها در حوزه زمین و مسکن 

نسخه عام و واحدی پیچید.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن افزود: برای 
نمونه، با توجه به وجود کارخانه ها و مجموعه های 
صنعتی، کارکنان و نیازهــای آنها، فرصت بهبود 
در این زمینه این گونه معنــا و امکان تحقق پیدا 
می کند که با لحاظ مســائل واقعی مجموعه های 

صنعتی و بــرآورد دقیق نیازهای آنهــا، اقدام به 
مسکن سازی نمائیم، موضوعی که هم اکنون تحت 
عنوان »صنعت شهرها« و در قالب طرح »همیار 
صنعت« در حال اجراســت. در واقــع، نیازهای 
واقعــی کارخانه ها و کارکنان و کارگــران آنها به 
مســکن، دقیقاً این کارکرد را به همــراه دارد که 
به آسیب تجارب قبلی دچار نشــویم و بتوانیم با 
مطالعه و تحقیق اصولی در ایــن زمینه، الگوها و 
نمونه های موفقی را طراحی، اجرا و معرفی کنیم. 
تأمین زمین و ساخت مسکن برای اعضای هیأت 
علمی و کارکنان دانشــگاه ها نیز نمونه دیگری از 
مسکن سازی بر اســاس احصای نیازهای واقعی 

است.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: دســتاورد ارزنده 
این رویکرد راهبردی این اســت کــه با مطالعه 
تجارب قبلی و توجه بــه نیازهای واقعی مناطق و 
مجموعه های گوناگــون - به عنوان یک »فرصت 
بهبود« - دســت از واردات بی رویه و صفر تا صد 
اصول و برنامه های مسکن و شهرسازی برداشته 
می شود و ظرفیت های بومی خودمان که برآمده 
از اقلیم، فرهنگ و اجتماع ایرانی- اسلامی است، 

مورد توجه قرار می گیرد.

مدیر سامانه یکپارچه خودروهای داخلی و وارداتی گفت: 
ثبت نام ۲ محصول خودروهای داخلی از یکشنبه، ۱۲ آذر 
و ثبت نام جدید خودروهای وارداتی نیز از هفته آینده 

آغاز می شود.
»مهدی تقدســی« درباره آخرین جزئیات خودروهای 
داخلی و وارداتی، اظهار داشــت: ۲ خودروساز داخلی 
 Lamari EAMA هفته گذشته مجوز عرضه خودروی
 محصول شرکت آرین و هایما 7X محصول شرکت ایران 
خودرو را دریافت کرده اند که از عصر فردا عرضه آنها در 
سامانه یکپارچه آغاز می شود. وی افزود: شرکت سایپا نیز 
به دنبال دریافت مجوز برای عرضه تعدادی از محصولات 

این شرکت است تا بتواند در سامانه به فروش برساند.
تقدسی با بیان اینکه سامانه یکپارچه خودروهای وارداتی 
نیز از روز دوشنبه )۱۳ آذر( باز می شود، گفت: ۳۳ هزار 
نفر متقاضی که در اسفند سال گذشــته اقدام به ثبت 
نام کرده بودند، می توانند وارد سامانه شوند، اما در این 

دوره ثبت نام جدید وجود ندارد. مدیر سامانه یکپارچه 
خودروهای داخلی و وارداتی ادامه داد: با توجه به ظرفیت 
مازاد خودروهای وارداتی، قرار است که مجوز صادر شود 
تا در هفته آینده در ســامانه یکپارچه عرضه شوند. وی 
اضافه کرد: در صورت عرضه، امکان ثبت نام جدید برای 

خودروهای مازاد وارداتی در هفته آینده فراهم می شود.
تقدســی تاکید کرد: تعداد و انواع خودروهای وارداتی 
بستگی به میزان واردات و مجوزی دارد که شرکت های 

واردکننده دریافت می کنند.
مدیر ســامانه یکپارچه خودروهای داخلــی و وارداتی 
خاطرنشان کرد: علاقه مندان برای مشاهده محصولات 
داخلی می توانند به سامانه یکپارچه خودروهای داخلی 
بــه آدرس https://esalecar.ir/cars و متقاضیان 
برای مشــاهده خودروهای وارداتی به سامانه یکپارچه 
 www.saleauto.ir خودروهای وارداتی بــه آدرس

مراجعه کنند.

مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی گفت: 
باتوجه به برنامه تولید، افزایش قیمت گوشت مرغ منطقی 
نیست؛زیرا میزان تولید کاهش نیافته است. ششم آبان 
۱4۰۲ هر کیلو گوشــت گرم مرغ 78 هزار تومان عرضه 
می شد این در حالی است که اردیبهشت ماه نرخ مصوب 
7۳ هزار تومان تعیین شد. رصد بازار در مناطق مرکزی رو به 
پایین شهر نشان می دهد این قیمت در ۱۳ آبان به 8۳.8۰۰ 
تومان رسید. این افزایش قیمت ادامه داشت و ۲7 آبان هر 
کیلو گوشت گرم مرغ در بازار 88.8۰۰ تومان قیمت گذاری 
شد. این عدد در آذر ادامه داشت و هفته گذشته )هفته دوم 
آذر( این عدد به ۹8.8۰۰ رسید. البته این عدد در مناطق 

مختلف پایتخت و سایر استان ها متغیر است.
علی ابراهیمی، مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران 
گوشتی ایران درباره چرایی این افزایش قیمت به مهر 
گفت: با توجه به برنامه تولید این افزایش قیمت را منطقی 
نمی دانیم زیرا میزان تولید کاهش نیافته اســت. وی با 

تاکید بر اینکه صعودی شدن نرخ گوشت مرغ به تولید 
بر نمی گردد، افزود: اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
ایران مسؤول تأمین مرغ زنده بوده و در ادامه اینکه پس از 

ذبح چه اتفاقی رخ می دهد با این اتحادیه نیست.
مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی ایران 
ادامه داد: آمار جوجه ریزی در کشور از خرداد ماه تا کنون 
بین ۱۲8 تا ۱۳۲ میلیون قطعه بوده است؛ بنابراین تنش 
در تولید به وجود نیامده اســت. ابراهیمی با بیان اینکه 
مشــکلی هم در حوزه بیماری طیور نداشــتیم، اظهار 
کرد: اگر معدوم ســازی رخ داده محدود بوده و فراگیر 
نبوده که در بازار تأثیر منفی داشته باشد. در هشتمین 
نمایشگاه دام، طیور و آبزیان یک از اعضای کمیسیون 
کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست عنوان 
کرد، برای نمایندگان خانه ملت پیامکی مبنی بر کاهش 
جوجه ریزی ارســال شــده و این که در ادامه در بازار با 

کاهش عرضه مواجه خواهیم بود.

دولت باید براساس اولویت نیاز مسکن را تامین می کند

افزایش قیمت مرغ مربوط به کمبود تولید نیستثبت نام جدید خودروهای وارداتی از هفته آینده
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نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه ســازندگان و 
فروشــندگان طلا و جواهر تهران از توقف روند 
نزولی قیمت هــا در بازار ســکه و طلا و حرکت 
خلاف جهــت  هفته های گذشــته، تحت تاثیر 
افزایش چشمگیر قیمت طلا در بازارهای جهانی 
و نوســان نرخ ارز در داخل، خبر داد؛ اما خاطر 
نشــان کرد که همچنان بازار در رکورد کامل به 
ســر می برد و حباب ســکه نیز علیرغم افزایش 
 قیمت آن طــی یک هفته اخیر، بــاز هم تخلیه

 شده است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان طلا 
و جواهر تهران در رابطه بــا وضعیت یک هفته 
اخیر بازار ســکه و طلای داخلــی، اظهار کرد: 
در هفته ای که گذشــت در بازارهــای جهانی 
شاهد افزایش چشــمگیر قیمت  طلا نسبت به 
هفته های گذشته بودیم؛ بگونه ای که هر اونس 
طلا طی این هفتــه  میانگیــن ۴١ دلار صعود 
کرد و در حال حاضــر آخرین عددد ٢٠۴۵ دلار 
 را ثبــت کرده و رکــورد قیمتی ماه هــای اخیر

 را شکسته است.
وی با بیان اینکــه افزایش قیمت طــلا در بازار 
جهانی، به  تبع قیمت طلا در داخل را هم تحت 
تاثیر قرار داد، گفت: ابتدای هفته تا اواســط آن، 
بازار شرایط آرامی داشت و نوسان خاصی در بازار 
وجود نداشت اما از اواســط هفته ، پیرو افزایش 
قیمت طلا در بازارهای جهانی کــه بازار داخل 
کشــورها را هم تحت تأثیر قــرار می دهد، روند 
کاهش قیمت ها در بازار سکه و طلا متوقف شد 
و در مسیر افزلیش قرار گرفت؛ بر این اساس، هر 
گرم طلای ١٨ عیار با ٣۶  هــزار تومان افزایش 
هفتگی به دو میلیون و ۴٧٩ هزار تومان به ازای 

هر گرم رسید.
بذرافشــان افزود: در بازار ســکه نیز این هفته 
روند صعودی طی شد. ســکه تمام طرح جدید 
با ٣٠٠ هزار تومان افزایش به ٢٩ میلیون و ٢۵٠ 
هزار تومان و هر قطعه ســکه تمام طرح قدیم با 
١٠٠ هزار تومان افزایــش به ٢۵ میلیون و ٨٠٠ 
هزار تومان در پایان هفته رســید. در بازار ایران 
هفته سکه و طلا، نیم ســکه و ربع سکه هریک 
افزایش ١۵٠ هزار تومانی را تجربه کرده اســت 

و در آخرین معاملات پایانی  هفته )پنجشــنبه( 
به ترتیب نیم ســکه ١۵ میلیــون و ۴٠٠ هزار 
تومان و ربع سکه ١٠ میلیون و ۴٠٠ هزار تومان 
قیمت داشته است. ســکه های یک گرمی بانک 
مرکزی امــا در مجموع یک هفتــه اخیر تغییر 
چندانی نداشــته و در آخرین معاملات پایانی  
 هفته پنج میلیون و  ٨۵٠ هزار تومان دادوستد 

شده است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان طلا 
و جواهر تهــران در رابطه بــا آخرین وضعیت 
حباب ســکه در بازار نیز اظهار کــرد: برخلاف 
روند صعودی قیمت  ســکه اما حباب ســکه در 
بازارهای داخلی طی یک هفته اخیردر مجموع 
١۵٠ هزار تومان کاهش یافــت. در حال حاضر 
هر قطعه  سکه در حال حاضر پنج میلیون و ٣٠ 
هزار تومان دارای حباب است. البته که کاهش 
١۵٠ هزار تومانی حباب رقم چشمگیری نیست 
اما علت این تخلیــه حباب می تواند ناشــی از 
 می تواند تا حدودی کاهش تقاضا بر روی ســکه 

بوده باشد. 
البته این حباب هیچگونه توجیه اقتصادی ندارد.؛ 
فلذا مردم می توانند با ســرمایه ی بهای سکه به 
ســمت خرید مصنوعات طلا برونــد که حبابی 
ندارد و به عنوان سرمایه  امن در بلندمدت مورد 

استفاده نیز قرار دهند.
بذرافشــان خاطر نشــان کرد: بخشــی از روند 
صعــودی قیمت ها مرتبــط با افزایــش اونس 
طلا بوده و بخــش دیگر آن نوســان در بازار ارز 
در داخل بوده اســت اما این رشــد بهای سکه 
و طلا در یــک هفته اخیــر، التهابــی در بازار 
ایجاد نکــرد و همچنــان بازار نه تنهــا افزایش 
تقاضا بــه خــود ندیده اســت که متاســفانه 
همچنین در رکود قرار دارد کــه صنعت طلا و 
 واحدهای تولیدی را دچار شــرایط بحرانی قرار 

داده است.
وی ابراز امیدواری کرد که طی هفته های پیش رو 
رونق به بازار سکه و طلا بازگردد و روند در بازارها 
بیشتر شود و شرایط بحرانی که دامن گیر صنعت 
طلا کشور شده است، رفع شــود و رونق به این 

صنعت و بازار برگرد.

رییس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی گفت: 
حدود ۵ میلیون کارگــر در کارگاه های زیرزمینی و 
غیررسمی برای تأمین معاش بدون بیمه و فاقد امنیت 

شغلی مشغول کار هستند.
فتح الله بیات, رییس اتحادیه کارگــران قراردادی و 
پیمانی با اشاره به اهمیت ساماندهی بحث شرکت 
های نیروی انسانی گفت: نیروی انسانی و کارگر؛ چه 
در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی، باید قرارداد 
مستقیم با کارفرما داشته باشد. چرا پیمانکار باید در 
یک شــرکت خیمه بزند و با کارفرما هماهنگ کند 
و بخشی از درآمد کارگر را تصاحب کند و مطالبات 
کارگر، معوق بماند؟ وی ادامه داد: به نظر می رسد دلیل 
اصلی این بوده که در همه این سال ها، کارفرمایان برای 
فرار از پرداخت دیون کارگر، میدان را به شرکت های 
پیمانکاری سپرده اند و پس از آن هم، هیچ توجهی به 
تضییع حق کارگران ندارند، با وجود آنکه مصادیق 
سوءاستفاده پیمانکاران از حق کارگران، فراوان است 
و بسیاری از پیمانکاران با روابط مشکوک در مناقصه 

ها برنده می شوند.
بیات با بیان اینکه امروز هیچ یک از کارگران کشور، 
امنیت شغلی ندارند چون بیش از ٩۶درصد جامعه 
١۵ میلیونی کارگران کشور، با قرارداد موقت مشغول 
کار هســتند گفت: بخشــی از کارگران قرارداد ٨٩ 
روزه، قرارداد یک ماهه و سه ماهه و ۶ ماهه و حتی با 
قراردادهای سفید امضا و سفته گذاری و تعهدسپاری 
بابت اینکه هیچ مطالبه و معوقه ای از کارفرما ندارند 

مشغول به کارند.
رییس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی با بیان 
اینکه بیش از ٩۶درصد قراردادهای شــغلی ناایمن 
هستند گفت:این نوع قراردادها به معیشت و کارگاه 
های ناایمن منجر می شود. از سال ١٣٧٩، ما همین 

ها را فریاد زدیم اما متاسفانه تا امروز نه دولت ها و نه 
نمایندگان مجلس، صدای کارگر را نشنیده اند.

وی با بیان اینکه بارها  از ادارات درخواست کرده ایم 
که بازرسی بر کارگاه ها و نحوه عقد قراردادها را تشدید 
کنند ادامه داد: هر بار در جواب ما می گویند، نیروی 
کافی برای افزایش بازرسی نداریم و هزینه بازرسی 
برای مان سنگین است. علاوه بر این، بازرس، زمانی 
می تواند بر فعالیت یک کارگاه و نحوه عقد یک قرارداد 
شغلی نظارت داشته باشد که کارگاه و بنگاه اقتصادی، 
ثبت شده و دارای تابلو و نشان باشد، در حالی که امروز 
تعداد بسیار زیادی از کارگاه ها و بنگاه های اقتصادی، 
هیچ تابلو و نمادی ندارند و ما امروز می دانیم که علاوه 
بر جمعیت کارگران دارای قرارداد موقت که بیش از 
١۵ میلیون نفرند و برای شان حق بیمه ولو به شکل 
ناقص و مخدوش پرداخت می شود، بیش از ۵ میلیون 
کارگر در کارگاه های زیر پله ای و زیر زمینی و پنهان از 
هرگونه نظارت کار می کنند و این کارگران، هیچ گونه 
مزایای شغلی و صنفی جز دستمزد روزانه یا هفتگی 

دریافت نمی کنند.
بیات افزود: برای کارگران زیرزمینی حتی  بیمه هم 
پرداخت نمی شــود و بنابراین، برای سازمان تامین 
اجتماعی وجود خارجی ندارند. بیشترین تضییع حق 
کارگران در مراکزی همچون تولیدی های پوشاک و 
آرایشگاه هاو مطب های دکتر اتفاق می افتد که اغلب 
برای فرار مالیاتی، داخل ساختمان های مسکونی و 
بدون تابلو مشــغول کارند و هیچ آثار و نشانی از این 
کارگاه ها در ادارات کار موجود نیست، اما می دانیم که 
کارگران، در این کارگاه های زیرزمینی و غیر رسمی 
با حداقل دستمزد و محروم از بیمه و سنوات و سایر 
مزایای شغلی اجیر شده اند؛ چون نیاز مالی دارند و باید 

معاش خانواده شان را تامین کنند.

مدیرکل دفتــر امور حمایتی و توانمندســازی 
وزارت کار، تعــاون و رفــاه اجتماعــی با اعلام 
اینکه بانک اطلاعــات رفاه ایرانیــان هر ۶ ماه 
یک بار به روز می شــود، گفــت: بانک اطلاعات 
 رفاه در اختیار حاکمیت بــوده و محرمانگی آن

 حفظ می شود.
زهــرا قیومی مدیــرکل دفتر امــور حمایتی و 
توانمندسازی وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
دریافت اطلاعات تکمیلی مردم نظیر داده های 
ثبتی ملک را موجب دهک بنــدی عادلانه تر و 
ارائه خدماتی مطلوب دانست. وی با اشاره به این 
که بانک اطلاعات رفاه ایرانیان هر ۶ ماه یک بار 
به روز می شود، گفت: در بررسی داده ها از دیگر 
بانک های اطلاعاتی نیز استفاده می شود؛ یکی از 
اطلاعات در حوزه املاک است این در حالیست 
که داده های مربوط به اســناد دقیق نبوده و یا 
مبتنی بر اطلاعات مورد نیاز بانک رفاه ایرانیان 

نیست.
وی با بیان اینکه در دهک بندی ها با شاخص های 
اقتصادی مردم روبه رو هستیم ادامه داد: برخی 
داده ها کامل نیســت اما نیازمند به روز رســانی 
داده ها و استانداردســازی آنها هستیم تا دهک 
بندی به درستی اجرایی شود تا افراد ذی نفع نیز 
در دهک های مورد نیاز خود قرار گیرند. تعدادی 
از شــاخص های مورد بررســی بانک اطلاعاتی 
کاملی دارند حال آنکه در برخی داده ها نواقصی 

داریم که نیاز است تکمیل شوند.
قیومــی ادامــه داد: بانــک اطلاعــات رفاه در 
اختیــار حاکمیــت بــوده و محرمانگــی آن 
حفظ می شــود و قبلا نیــز این اتفــاق افتاده 
و صرفا برای حــوزه رفــاه مردم مــورد تدبیر 

قرار می گیــرد؛ البته طبیعی اســت که کمک 
می کند تا نیازمندان را بشناســیم و در سیاست 
 گذاری حمایتــی، برخورد به هــدف دقیق تر 

صورت گیرد.
مدیرکل دفتــر امور حمایتی و توانمند ســازی 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در پاســخ به 
اینکه چگونه باید مــلاکان گمنــام را در کنار 
زحمت کشــانی قــرار داد که با عــرق جبین 
توانایی کســب مال یا منزلی را پیــدا کرده اند، 
گفت: استاندارد سازی جمع آوری داده صورت 
گرفته و تا حدودی توانســته اند اقدامات خوبی 
انجام دهند و برخی داده ها نیز از دســتگاه ذی 
ربط در اختیار نیســت. این نکته نیز درســت 
اســت چون برخی داده ها ثبتــی و برخی دیگر 
غیر ثبتی اســت و برای همه این ها اســتاندارد 
 ســازی صورت می گیرد تا کمتریــن تبعیض

 اتفاق افتد.
قیومی خاطرنشــان کرد: اطلاعات در قالب یک 
ســرویس قرار می گیرد و به کمــک حوزه های 
دیگر نظیر بیمه ای می آید و ســازمان ذی ربط 
نیز شــاید نیاز داشته باشد یکســری اطلاعات 
تکمیلی بگیرد و اگر داده ها به ســرعت برسد تا 
پایان ســال به وضع مطلوبی می رسیم که شاید 
عالی نباشــد ولی قابلیت دارد که مــردم از نوع 
دهک بندی راضــی باشــند. وی در برنامه ای 
رادیویــی اضافه کرد: آگاه ســازی و اقناع مردم 
مهمترین قدم برای سیاســت گذاری حمایتی 
و ارائه خدمت مطلوب اســت و اگر دستگاه های 
ذی ربط همــراه هم بــوده و مــردم اطلاعات 
 ثبتی خود را بیشــتر کنند، به نتیجه مطلوب تر

 خواهیم رسید.

برداشت گوجه در مناطق گرمسیر کشور اواسط آذر 
تا دی  ماه بیش از ١٠٠ هزار تن افزایش می یابد و 
قیمت فروش آن در بازار کاهش می یابد. به گزارش 
مهر، گوجه فرنگی از جمله محصولاتی است که 
امکان انبار کردن ندارد. همه ســاله در بازه زمانی 
اواسط آبان تا اواسط آذر با کاهش عرضه آن در بازار 
رو به رو هستیم. بارش های پاییزی و نامساعد بودن 
راه ها و جاده های مواصلاتی و همچنین چالش های 
حمل و نقل سبب می شــود تا در این مقطع های 
زمانی با کمبود محصــول در برخی بازارها مواجه 

باشیم که منجر به افزایش قیمت آنها می شود.
١۵ آبان ١۴٠٢ هر کیلو گوجه فرنگی ١٩.٨٠٠ 
تا ٢٢.٨٠٠ در بازار مناطــق مرکزی رو به پایین 
شــهر بود. این نرخ در ١١ آذر ١۴٠٢ به هر کیلو 
٣٣.٨٠٠ تا حدود ٣٩ هزار تومان رســیده است. 
هفته گذشــته حســین اصغری، مدیرکل دفتر 
سبزی، صیفی و محصولات جالیزی وزارت جهاد 
کشاورزی در این خصوص گفت، گوجه فرنگی به 
دلیل شرایط محصول، امکان انبار کردن ندارد به 
همین دلیل به میزان محدود در استان خوزستان 
نگهداری می شود اما مقدار آن به اندازه ای نیست 
که بازار را در شرایط مناسبی مانند سیب زمینی 
و پیاز تأمین کند. به همین دلیل برنامه کشــت 
در اســتان های جنوبی در فصل پاییز انجام شده 
و ۴ هزار و ٨٠٠ هکتار زمین به این امر اختصاص 
یافت. امیدواریم از این حجــم زمین اختصاص 
داده شــده حدود ٢١۵ هزار تن محصول به بازار 

عرضه شود.
بر اساس برآوردهای انجام شده ١٣۵ هزار تن فقط 
در ماه آذر به بازار عرضه خواهد شــد که به دلیل 
بارش باران در چند روز گذشته در مناطق جنوبی و 

عدم امکان تردد در مزارع برداشت محصول محدود 
شــد؛ از این رو تا حدودی حجم گوجه فرنگی در 
بازار کاهش پیدا کــرد. وی تاکید کرد که با بهبود 
شرایط اقلیمی و امکان مراجعه کشاورزان به مزارع، 
برداشت گوجه فرنگی انجام شده و محصول با حجم 

بالاتری به بازار عرضه خواهد شد.
گفتنی اســت یکی از موضوع هایی که با کاهش 
عرضه گوجه فرنگی در بازار برجسته شد صادرات 
این محصول بود. برخی فعالان بازار به مهر گفتند، 
یکی از دلایل کاهش گوجه فرنگی در بازار صادرات 
این محصول بوده ضمن این که بارش امکان حمل 

بار را به مرکز کاهش داده است.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، کبری توکلی، 
معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشــاورزی 
استان بوشهر درباره وضعیت کشت گوجه فرنگی 
در شهرهای جنوبی کشور گفت: کشت محصول 
گوجه فرنگی از مرداد در اراضی استان بوشهر آغاز 
شد. عمده کشت و تولید گوجه فرنگی خارج از فصل 
در استان بوشهر در اراضی دشتی، دشتستان و دیر 
است که تولیدات آن به بازارهای مختلف استان ها 

عرضه می شود.
وی از میزان برداشت ٧ هزار تن گوجه فرنگی خارج 
از فصل در استان بوشهر در ماه آبان خبر داد و بیان 
کرد: یکی از مأموریت های ستاد تنظیم بازار کنترل 
قیمت محصول گوجه فرنگی است. معاون بهبود 
تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی استان بوشهر با 
بیان این که هزینه تولید محصول گوجه فرنگی در 
اراضی کشاورزی استان بوشهر چند برابر سال های 
قبل بــود، گفت: قیمت گوجه فرنگی نســبت به 
هزینه آن متعادل بود و کشاورزان اقدام به صادرات 

محصول نکردند.

  حمید نیکدل، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
کاغذ و مقوای تهران با اشــاره به اینکه در تولید 
کاغذ پیشرفت چشــمگیری در دولت سیزدهم 
داشته ایم، گفت: در تولید کاغذ تحریر توانستیم 
بخش قابل توجهی از نیاز داخلی کشور را تامین 
کنیم. رئیس اتحادیه صنف فروشندگان کاغذ و 
مقوای تهران اظهار داشت: مصرف کاغذ تحریر در 
کشور حدود ٢٠٠ هزار تن در سال است که از این 
میزان سالانه ٨٠ هزار تن در داخل تولید می شود 

و یک سوم از نیاز کشور را تامین می کند.
وی با بیــان اینکه تولیــد کاغذ در کشــور، نیاز 
کتاب ها و جزوه های درسی و دانشگاهی را تامین 
می کند، افزود: حــدود ۶٠ درصد کاغذ مورد نیاز 
کشــور از طریق واردات تامین می شــد. رئیس 
اتحادیه صنف فروشندگان کاغذ و مقوای تهران 
با بیان اینکــه از تولیدکننــدگان کاغذ حمایت 

می کنیم، گفــت: انواع کاغذها در کشــور تولید 
می شود و اکنون حدود پنج تا شش کارخانه تولید 
کاغذ در کشور فعال است که موفق عمل کرده اند 
و برای شکستن تحریم ها تلاش می کنند تا شاهد 

خودکفایی در این صنعت باشیم.
نیکدل ادامه داد: امیدواریم با تولید کاغذهای با 
کیفیت بتوانیم نه  تنها نیــاز داخل را رفع کنیم، 
بلکه در ســطح جهانی رقابت کنیم. وی با اشاره 
به تامین مواد اولیه تولید کاغذ در کشــور، گفت: 
از آنجایی که کشور با خشکسالی مواجه است که 
نیازمند به سرمایه گذاری داریم؛ اکنون طرح های 
دانش بنیان در حوزه تولید کاغذ ارائه شده که باید 

حمایت شود.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان کاغذ و مقوای 
تهران عنوان کــرد: یکی از این طرح ها کاشــت 
درختانی در جنوب کشــور اســت که سازگار با 

شرایط جغرافیایی در کشور باشند، ضمن اینکه 
باید به توســعه جنگل کاری در کشــور اهتمام 
ویژه ای صورت بگیرد. نیکدل با بیان اینکه سالانه 
حدود یک میلیون تن کاغذ واردات داریم، گفت: 
انواع کاغذ از کشورهای چین، کره و اندونزی وارد 

کشور می شود.
وی خاطرنشان کرد: تولیدکنندگان کشورمان در 
تولید کاغذهای گلاسه با استانداردهای جهانی 
فاصله دارند؛ هر چند در تولید انواع مقوا، کارتن 
و ورق رشــد خوبی داشــتیم، اما در کاغذهای 
فانتزی هنوز به کیفیت مورد نظر چاپ خانه ها و 
مصرف کنندگان، دست نیافته ایم. رئیس اتحادیه 
صنف فروشــندگان کاغذ و مقوای تهــران ابراز 
امیدواری کرد: تولیدکننــدگان داخل بتوانند با 
رعایت اســتانداردها و افزایش کیفیت بالا، نیاز 

چاپخانه های داخل را تامین کنند.

سید احمد حسینی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات تهران بر لزوم افزایش 
نظارت ها بر تامین قطعات و ارائه خدمات پس از فروش 
از سوی شــرکت های واردکننده خودروهای چینی 
تاکید کرد. رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم 
یدکی خودرو و ماشین آلات تهران با اشاره به رکود بی 
سابقه در بازار لوازم یدکی عنوان کرد: متاسفانه رکود 
در بازار لوازم یدکی به قدری شــدت یافته که حتی 
پیشکسوتان این صنف قادر به ایفای تعهدات مالی خود 

نبوده و بعضا با چک های برگشتی مواجه می شوند.
وی درباره وضعیت قیمت هــا در بازار قطعات یدکی 
گفت: افزایش قیمت هایی که در ماه های ابتدایی سال 
با آن مواجه بودیم به واسطه رکود حاکم بر بازار، روند 
نزولی پیدا کرده و فعالان بازار نیز به سبب الزام به ایفای 
تعهدات مالی خود ناچار به فروش قطعات به قیمت 

خرید و یا حتی کمتر هستند.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم یدکــی خودرو و 
ماشین آلات تهران در خصوص آخرین وضعیت تامین 
و عرضه قطعات خودروهای چینی و علل کمبود آنها در 
بازار اظهار داشت: متاسفانه کمبود قطعات خودروهای 
چینی به قوت خود باقی است چرا که شرکت های وارد 
کننده خودروهای چینی به تعهدات خود عمل نکرده 
و حتی این خودروها از بدو ورود به کشور برای تامین 
قطعات پرمصرف نیز دچار چالش هستند و عدم نظارت 
در این بخش موجب شده برخی مواقع تامین قطعات 
خودروهای چینی به دلیل نبود و یا کمبود قطعه گران 

تر از خودروهای اروپایی تمام شوند.
حســینی اضافه کرد: این در حالی است که احداث 
تعمیرگاه های مجاز، آموزش نیروهای متخصص و زبده 
و تامین قطعات یدکی برای دوره های گارانتی و وارانتی 
اولین اقدامی است که هنگام ورود خودروهای خارجی 
به کشور باید در دســتور کار شرکت های واردکننده 

خودرو قرار بگیرد. رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لوازم یدکی خودرو و ماشــین آلات تهران یادآور شد: 
متاسفانه علیرغم اینکه به کرات نسبت به تصمیمات 
پشت پرده مافیای خودرو و باز شدن درهای کشور برای 
ورود این خودروها به کشور هشدار داده ایم؛ اما گوش 
شنوایی وجود ندارد. سازمان های بالادستی نسبت به 

این موضوع بی اعتنا هستند.
وی تصریح کرد: از ســال گذشته در خصوص اجرای 
تبصره ۴ مــاده ١٨ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
هشــدار داده ایم؛ اما ترتیب اثر داده نشد و متاسفانه 
امروز با تبعات آن در مبادی بین شهری مواجه هستیم؛ 
چراکه هنگام ارسال کالا به استان های دیگر مأمورانی 
که اشرافی به قانون ندارند به ظن قاچاق، کالا را توقیف 
کرده و بــرای اثبات اینکه این کالا مشــمول قاچاق 
نیست، دردسرهایی برای ارسال کننده و گیرنده کالا 

ایجاد می کنند.

کارشناسان اقتصادی می 
گویند هزینه ایجاد شغل در 
بخش تعاون بسیار کمتر از 
سایر بخش ها است. ارقامی 
مختلفی برای ایجاد شغل 
در بخش تعــاون وجود دارد. در حالــی که هزینه 
اشتغالزایی در بخش تعاون حدود یک چهارم هزینه 
اشتغالزایی در سایر بخش ها است، متأسفانه توجه به 
این بخش کمتر بوده است و  اقتصاد تعاون به عنوان 
اقتصاد مردم نهاد باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد.

در قانون اساسی کشور، اقتصاد در ٣ رکن دولتی، 
خصوصی و تعاونی خلاصه شــده اما آن طور که از 
بخش دولتی و خصوصی در اقتصاد صحبت می شود، 
بخش تعاون مورد کم لطفی قرار می گیرد، بخشی 

که همان حضور مــردم در اقتصاد را می تواند فعال 
کند؛ همان مردمی کردن اقتصاد.

مهدی مســکنی، معاون امور تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در ارزیابی هزینه ایجاد شــغل 
در بخش تعاون، می گوید: سرانه سرمایه گذاری به 
ازای ایجاد هر شــغل موقت در تعاونی های مسکن 
٧۵٠ میلیون تومان و به ازای هر شــغل پایدار در 
بخــش تعاونی های تولیدی، خدماتــی و توزیعی، 

٧٧٠میلیون تومان است.
وی می گوید:متوســط ایجاد شــغل بــه ازای هر 
طرح در تعاونی های تولیــدی ١٣ نفر، تعاونی های 
مسکن ٧۵نفر و تعاونی های خدمات و سایر توزیعی 
١١نفراست. به گزارش تسنیم، از سوی دیگر محمد 
شیخ حســینی، مدیرعامل بانک توسعه تعاون در 
مورد اینکه میانگین هزینه ایجاد هر شغل در بخش 
تعاون چقدر است، بیان داشت: به طور میانگین هر 

شغل در بخش تعاون با سرمایه گذاری حدود ۵٠٠ 
میلیون تومان انجام می شود که هم بنگاه های خرد و 
هم متوسط را در بر می گیرد، در حالی که این سرانه 
در بخش خصوصی بیش از یک میلیارد تومان است.

برخی از کارشناسان نیز معتقدند میانگین هزینه 
ایجاد شغل ثابت و پایدار، بین سه تا چهار میلیارد 
تومان اســت اما طرح های تعاونــی میانگین این 
مبلغ به شدت کاهش داده است. قیمت تمام شده 
ایجاد شــغل ثابت و پایدار در تعاونی هــا کمتر از 
یک ششم سایر بخش ها اســت. هر آنچه که کشور 
و دولت در حــوزه تعــاون کمک و تســهیلگری 
کند، می تــوان پیشــرفت بیشــتری کرد.بخش 
تعاون به کمک مالــی کمتری نیــاز دارد چرا که 
می توان با  تکیــه بر منابع مردمــی با قیمت های 
 بسیار پایین، شــغل پایدار ایجاد و در حوزه تولید 

نقش آفرینی کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

متوسط ایجاد شغل به ازای هر طرح در تعاونی های تولیدی 13 نفر است

کاهش هزینه اشتغالزایی در بخش تعاون

افزایش برداشت  گوجه فرنگی در کشوربروزرسانی بانک اطلاعات رفاه ایرانیان در هر ۶ ماه۵ میلیون کارگر زیرزمینی بدون بیمه داریم

کمبود قطعات خودروهای چینی ۸۰ هزار تن کاغذ در داخل تولید می شود

افزایش قیمت طلا در همه بازارها ظرفیت های بخش تعاون برای توسعه مشاغل
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

بر اساس اصل ۴۴ قانون اساسی بخش تعاونی باید 
پذیرای قسمت های مختلفی از سهم عرضه و تقاضا 
در بازار باشد. بر اساس تجربیات کشور های توسعه 
یافته و با توجه به لزوم سوق دادن اقتصاد بخش 
دولتی به بخش خصوصی، تعاونی ها می توانند در 
محقق شدن توازن بین عرضه و تقاضا، به عنوان 
یک پل ارتباطی بین دو بخش دولتی و خصوصی 
باشند. با توجه به توزیع عادلانه سرمایه و امکانات 
کشور بین همه افراد جامعه که یکی از مهم ترین 
اهداف دولت است، رشد بخش تعاونی می تواند 

این هدف را به بهترین شکل ممکن محقق سازد.
به هر ترتیب حفظ جایگاه بخش تعاون در برنامه 
هفتم ضرورت دارد. اگر به دنبال بالابردن مشارکت 
در حوزه های اقتصادی و اجتماعی و ایجاد اشتغال 
در کشور هستیم باید ظرفیت های مغفول مانده 
تعاون را شناسایی و فعال کنیم. دولت سیزدهم 
حمایت های خوبی از بخش تعاون داشته و اقدامات 
موثری در جهت توسعه و توانمندسازی تعاونی ها 
صورت گرفته اســت، منتها در مقام عمل انتظار 

می رود اقدامات اثرگذارتری را شاهد باشیم.
سند توسعه تعاون بیش از ١٠ سال بود که تصویب 
شده ولی بسیاری از احکام آن به اجرا در نیامده بود 
تا در این دولت مجددا اصلاحیه آن را به تصویب 
رساندیم ولی با این وجود جای خالی بخش تعاون 

در برنامه هفتم دیده می شود.
در برنامه هفتم به حمایت تعاونی ها در بخش های 
اقتصادی کشــور اشــاره ای نشــده و علیرغم 
صحبت های خوبی که در حمایت از بخش تعاون 
شنیده می شود در اجرا عقب هستیم لذا لازم است 
دولت همچنان که حمایت خود را از بخش تعاون 
نشان داده بخش اجرایی تعاون را هم رصد کند تا 
برای پیشبرد کارها و ماموریت های تعاون، بخش 
اجرایی هم همراهی بیشتری با مردم داشته باشد.

بخش تعاون دارای ظرفیت های بالقوه برای توسعه 
مشاغل است. اگر به دنبال بالابردن مشارکت در 
حوزه های اقتصادی و اجتماعی و ایجاد اشتغال در 
کشور هستیم باید ظرفیت های مغفول مانده تعاون 
را شناسایی و فعال کنیم. بخش تعاون بهترین قالب 
برای اشتغالزایی و افزایش مشارکت در جامعه است 
و موجب توزیع عادلانه منابع و درآمدها در کشور 

می شود. 



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2926 دوشنبه 13 آذر ماه1402
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوی و 
اطلاعات

فعالیت ١۶۶ شرکت دانش بنیان در صنعت اسباب بازی 
دبیر ســتاد فناوری هــای فرهنگی و نــرم معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهــوری گفت: ٧٣ شــرکت دانش بنیان و ٩٣ شــرکت 
 تولیدی در صنعت اسباب بازی فعال هســتند که بین آنها فضای تعاملی ایجاد 

شده است.
»مسعود حسنلو« در رویداد توسعه و تبادل فناوری در عرصه صنعت اسباب بازی 
اظهار داشت: صنعت اسباب بازی ابزار هویت برای کودکان است که باید در این 
زمینه توجه ویژه صورت گیرد. وی افزود: اقدامــات و اولویت هایی برای ارتقای 

کیفیت و رشد صنعت اسباب بازی در نظر گرفته شده است.
دبیر ستاد فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری با بیان اینکه ٢۴ نیاز فناورانه در صنعت اسباب بازی شناسایی شده 
است، گفت: این نیازها در پنج حوزه مختلف است. وی ابراز امیدواری کرد: با این 
اقدامات رشد صنعت اسباب بازی را در پایان سال داشته باشیم. به گفته حسنلو، 

توسعه صادرات در صنعت اسباب بازی پیگیری می شود.
رویداد توسعه و تبادل فناوری در عرصه صنعت اسباب بازی با هدف رفع نیازهای 
فناورانه تولیدکنندگان اســباب بازی و ارائه توانمندی های شرکت های خلاق و 
دانش بنیان در محل دایمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شد. در حاشیه 
این رویداد، ۴٠ شرکت در صنعت اسباب بازی، تولیدات خود را عرضه و به مرحله 

نمایش گذاشتند.

ظرفیت شبکه انتقال ارتباطات زیرساخت افزایش می یابد
ظرفیت شبکه انتقال شرکت ارتباطات زیرساخت با استفاده از توانمندی تولید 

داخلی به میزان ٢٠ ترابیت بر ثانیه افزایش می یابد.
به گزارش شرکت ارتباطات زیرساخت، شرکت ارتباطات زیرساخت اعلام کرد، 
در ابتدای دولت سیزدهم ظرفیت شبکه انتقال کشور حدود ٣۶ ترابیت بر ثانیه 
بود که با توسعه شبکه های موجود و تکمیل فرآیند نصب و راه اندازی تجهیزات 
این پروژه، این ظرفیت تا پایان سال ۱۴٠٢ به ۶٠ ترابیت بر ثانیه افزایش می یابد.

با اجــرای این پروژه کامــلًا بومی با اســتفاده از توانمندی شــرکت های دانش 
بنیان داخلی، ظرفیت شــبکه ارتباطات زیر ســاخت در لایه انتقــال به میزان 
٢٠ ترابیت بر ثانیه جهت گســترش دسترســی پهنای باند در سراســر کشور 
 افزایش پیدا خواهد کــرد که این افزایــش بیش از ۵٠ درصد ظرفیت شــبکه 

فعلی است.
در حال حاضر ظرفیت شبکه انتقال به میزان ۱٧ ترابیت بر ثانیه توسعه یافته که در 

فازهای بعدی تا پایان سال این پروژه به طور کامل اجرایی می شود.
این پروژه علاوه بر رفع محدودیت های ناشی از کمبود پهنای باند موجب توسعه 
تکنولوژی داخلی، ایجاد فرصت های شغلی، معرفی توانایی های فنی به کشورهای 

همسایه، افزایش دانش فنی شرکت و افزایش کمی و کیفی مشترکین می شود.

در برنامه هفتم توسعه؛
سهم اقتصاد دیجیتال به ١۵ درصد می رسد

معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تکالیف 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در برنامه هفتم توسعه را تشریح کرد.

به گزارش وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، معــاون برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در تشریح تکالیف وزارت ارتباطات در 
برنامه هفتم توسعه با اشاره به میزان تحقق ٣٣ درصدی تکالیف در برنامه ششم 
توسعه کشور بر اســاس اعلام مجلس، گفت: با آسیب شناسی انجام شده در این 
حوزه عموم عدم تحقق برنامه ها به علت مشکل تأمین مالی پروژه ها بوده که البته 

تحریم ها و مسائل حقوقی نیز در آن تأثیر داشته است.
انصاری با اشــاره به روش های تأمین مالی پروژه ها در گذشته، خاطرنشان کرد: 
برای اجرای احکام و پروژه های برنامه هفتم توسعه شیوه های تأمین مالی گذشته 
پاسخگو نیست و باید با مشارکت بخش خصوصی به دنبال مدل های جدید تأمین 

مالی برویم.
وی افزود: به همین دلیل یکی از رویکردها در برنامه هفتم توسعه، مشارکت بخش 
خصوصی است و دولت الزام دارد که برای اجرای احکام برنامه از مشارکت بخش 
خصوصی استفاده کند بنابراین در برنامه هفتم توسعه در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات باید بر مبنای ٧٠ درصد پروژه ها با ســرمایه گذاری و مشارکت بخش 

خصوصی و ٣٠ درصد از منابع دولتی باشد.
انصاری به نکات مثبت تکالیف حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در برنامه هفتم 
توسعه اشاره کرد و افزود: عموم برنامه های این حوزه طرح جامع خود را دارند مانند 
حوزه فضا که برنامه ۱٠ ساله برای آن تدوین شده یا شبکه ملی اطلاعات که طرح 
معماری کلان دارد. معاون وزیر ارتباطات تصریح کرد: اقتصاد دیجیتال نیز یک 

مدل مرجع بومی دارد که به آن ارجاع می شود.
وی با اشاره به اینکه بر اساس برنامه هفتم توسعه، سهم اقتصاد دیجیتال از ٧.٩ باید 
به ۱۵ درصد برسد، افزود: بر اساس این برنامه آثار اقتصادی و سنجش میزان نفوذ 
و کاربرد فناوری در صنایع و بخش های مختلف نیز به مرکز آمار ایران با همکاری 

وزارت ارتباطات سپرده شده است.
انصاری با اشــاره به روش های تأمیــن مالی پروژه ها در گذشــته، گفت: وزارت 
ارتباطات مدل مشــارکت عمومی و خصوصــی )PPP( و مدل های مشــابه را 
برای تأمین مالی پیگیــری می کند. وی افــزود: با توجه به تقســیم کار انجام 
شــده در وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات برای صرفه جویــی در زمان و 
ســرعت در اجرای برنامه در زمانی که این برنامه تبدیل به قانون و ابلاغ شــود 
 تمام پیش نویس هــا و لوایح مورد نیاز آماده شــده تــا به مراجع مورد اشــاره 

در قانون ارائه شود.

عرضه نسل جدید هوش مصنوعی گوگل به تاخیر افتاد
معرفی مدل هوش مصنوعی جمینی )Gemini( گوگل، دچار تاخیر شــد. دنیا 
باید همچنان مدت بیشتری صبر کند تا عرضه پیچیده ترین مدل هوش مصنوعی 

گوگل را مشاهده کند.
جیمینی به عنوان نسل جدید هوش مصنوعی و مولتی مدل، توصیف شده است 
یعنی می تواند انواع مختلف داده را پردازش کند و از ظرفیت درک و تولید متن، 
تصاویر و انواع دیگر محتوا مانند وب سایت ها بر اساس یک طرح یا توصیف مکتوب، 

برخوردار است.
وب ســایت اینفورمیشــن به نقل از دو منبــع آگاه گزارش کــرد رویدادهای 
رونمایی اعلام نشــده قبلی که در ابتدا برای هفته آینده در نیویورک، واشنگتن 
و کالیفرنیا برنامه ریزی شــده بودند، بی ســر و صدا برای ابتدای ســال ٢٠٢۴ 
برنامــه ریزی مجدد شــده اند زیــرا نگرانی هایی نســبت به قابل اتــکا نبودن 
 هوش مصنوعی در هنگام پاســخ دادن به درخواســت های غیرانگلیسی زبان، 

وجود داشت.
هر چند جمینی هنوز برای استفاده عموم منتشــر نشده اما گفته شده است که 
عملکرد بهتری از ابزار چت جی پی تی شرکت OenAI خواهد داشت زیرا از قدرت 

رایانشی بیشتری در مقایسه با رقیبش، استفاده می کند.
بر اساس گزارش بیزنس اینسایدر، هر چند گوگل مدل هوش مصنوعی مولد گوگل 
بارد را معرفی کرده اســت اما چت جی پی تی در میان مصرف کنندگان، بیشتر 
شناخته شده است. با این حال، تحلیلگران می گویند این وضعیت با انتشار مدل 

هوش مصنوعی جمینی، ممکن است تغییر کند.

اخبار

رئیــس مرکــز تعامــلات 
بین المللی علم و فناوری اعلام 
کرد: رقم صادرات محصولات 
دانش بنیان در شش ماهه اول 
امســال به ۶۵٠ میلیون دلار 
رسیده است. به گزارش فارس، امیرحسین میرآبادی، 
رئیس مرکز تعامــلات بین المللی علم و فناوری در بین 
خبرنگاران و اصحاب رسانه حاضر شد و به سؤالات آنان 
پاسخ داد. فعالیت های مرکز تعاملات بین المللی علم و 
فناوری در معاونت علمی و فنــاوری رئیس جمهور در 
جهت زمینه سازی برای افزایش ارتباط علمی، فناوری 
و نوآوری با دیگر کشــورها و افزایش سهم محصولات 
با فناوری بالا در تجارت منطقه ای و جهانی محصولات 

ایرانی است.
رئیــس مرکز تعامــلات بین المللی علــم و فناوری در 
خصوص میزان صادرات محصولات دانش بنیان گفت: در 
سال ۱۴٠٠ آمار صادرات رسمی و ثبت شده محصولات 
دانش بنیان به سایر کشــورها حدود ۶٠۵ میلیون دلار 
بوده اســت. رقم صادرات محصولات فناورانه در سال 
گذشته ۸٧٠ میلیون دلار و در ۶ ماهه اول سال ۱۴٠٢ 

نیز به رقم ۶۵٠ میلیون دلار رسیده است.
او تأکید داشــت: ارتباط با وزارت امورخارجه به منظور 
همکاری برای توســعه دیپلماســی علمی، فناوری در 
کشورهای هدف در بالاترین سطح و اهمیت این مرکز 
قرار دارد. در حال حاضــر ٧٠٠ محصول دانش بنیان از 
طریق سفارت خانه های ایران در خارج کشور به بازارهای 
خارجی معرفی می شــود. در ایتن راســتا محصولات 

دانش بنیان حوزه های مختلف را در قالب حدود ٢٠ سبد 
صادراتی آماده و برای ارسال به سفارت خانه ها در اختیار 

وزارت امور خارجه قرار دادیم.

دیپلماسی با هدایای فناورانه ایرانی
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در ادامه افــزود: در حال حاضر همه ســفیران پیش از 
عزیمت به محل ماموریت در یک نشســت اختصاصی 
با مرکز تعاملات بین المللی شــرکت می کنند و پس از 
شناخت ظرفیت ها و دســتاوردهای فناورانه، به محل 
مأموریت خود اعزام می شــوند. در بعضــی مواقع نیز 
هدایایی فناورانه برای اهدا به مسؤولان کشور مقصد به 

آن ها معرفی می شود.
میرآبادی یکی دیگر از اقدامات سفارت خانه ها در حمایت 
از حوزه نوآوری و فناوری کشور در بخش بین المللی را 
برگزاری نمایشگاه های دوره ای عنوان کرد و یادآور شد: 
درحال حاضر تعدادی از ســفارت خانه ها درخواســت 
برگزاری نمایشگاه محصولات دانش بنیان را کشورهای 

دیگر دارند.

اجرای سند جامع توسعه روابط علمی ایران
میرآبادی در این نشست خبری در خصوص فعالیت های 
این مرکز تشــریح کرد: مرکز تعاملات بین المللی علم 
و فناوری معاونت علمی مســؤولیت توسعه ارتباطات 
بین المللی در معاونت علمــی را برعهده دارد. این مرکز 
در ۴ حوزه کلی فعالیت دارد که یکی از مهم ترین آن ها 
حوزه ارتباطات علمی و سرمایه انســانی است. در این 
زمینه، بیشــتر تمرکز بر متخصصان ایرانــی خارج از 
کشــور یا نخبگان خارجی فعال در ایران است و ارتباط 

و همکاری های خوبی هم با شورای عالی ایرانیان خارج 
از کشور داریم. او اشاره داشــت: همکاری با نخبگان و 
متخصصان ایرانی فارغ التحصیــل و دانش آموخته در 
دانشــگاه های برتر جهان در قالب هــای مختلف مانند 
برگزاری رویــداد، دعوت برای ســخنرانی، حمایت از 
تأسیس شــرکت دانش بنیان یا اعطای طرح جایگزین 

خدمت، برنامه هایی است که حول این محور قرار دارد.
وی ادامــه داد: حوزه دیگر، توســعه کســب و کارهای 
دانش بنیــان با محوریت تجــارت بین الملل و صادرات 
است. در دوره جدید معاونت علمی، علاوه بر حوزه علم 
و فناوری، اقتصاد دانش بنیان بــه عنوان یک مأموریت 
محول شده است و یکی از ارکان رشد اقتصاد دانش بنیان 
توســعه بازارهای بین المللی است. بخش قابل توجهی 
از برنامه های مرکز تعامــلات بین المللی علم و فناوری 
نیز به این زمینه معطوف اســت. رئیس مرکز تعاملات 

بین المللی علم و فناوری معاونــت علمی در خصوص 
محور دیگر فعالیت های این مرکز گفت: مبادلات فناوری 
و ارتباطات بین المللی در لایــه همکاری های دولتی، 
ایجاد ارتباط بین دولت ها، استفاده از ظرفیت عضویت 
کشور در نهادهای بین المللی، پیمان های چندجانبه و 
کمیسیون های مشترک از جمله حوزه های مهمی است 
که مرکز تعاملات برای توسعه روابط علمی و فناورانه از 

به آن ورود می کند.
او ادامه داد: یکــی از مأموریت های اصلــی این مرکز، 
اجرایی سازی سند جامع توسعه روابط علمی جمهوری 
اسلامی ایران است. این سند مصوب شورای عالی انقلاب 
فرهنگی است و معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور، 
مســئولیت اجرای آن را بر عهــده دارد. مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری طبق برنامه ریزی انجام شــده 

اجرایی سازی سند را دنبال می کند.

رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری خبر داد:

صادرات 650 میلیون دلاری دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

براساس برنامه هفتم توسعه، معاونت علمی با همکاری 
دستگاه های ذیربط مکلف به تامین زیرساخت یکپارچه 
در حوزه های پیشــران و اقتدارآفرین و فراهم کردن 

اشتغال و اقامت نخبگان بازگشته به ایران شد.
به گزارش مهر، لایحه برنامه پنج ســاله هفتم توسعه 
٢۸ خرداد امسال مشتمل بر ٢۴ فصل، ۵۸ زیر فصل، 
۱۱۸ ماده، ۴٠۸ بند، ۸۶ جز و ۵۵ تبصره تقدیم مجلس 
شورای اسلامی شد و فرآیند رسیدگی به آن از ابتدای 
تیر در کمیســیون تلفیق آغاز و در نهایت بررسی این 
لایحه در تاریخ ۱ آذرماه به پایان رســید و به شورای 
نگهبان ارسال شــد. برنامه پنج ســاله هفتم توسعه 
از ابتدای ســال ۱۴٠٣ تا پایان ســال ۱۴٠٧ اجرایی 

می شود.
فصل ٢٠ این لایحه به موضوع ارتقا نظام علمی، فناوری 
و پژوهشی مربوط می شــود که دارای چندین سنجه 
عملکردی اســت و هدف کمی تا پایــان برنامه هفتم 

مشخص شده است.
در حوزه علمی و فناوری این ســنجه ها شامل؛ رتبه 
جهانی ایــران از نظر کمیــت تولید علم به اســتناد 
پایگاه های معتبر بین المللی، رتبه کشــور در جهان 
از لحاظ تعداد اختراعات ثبت شــده خارجی، ســهم 
محصولات با فناوری متوســط به بالا از تولید ناخالص 
داخلی، رتبه شاخص نوآوری، افزایش سرمایه صندوق 
نوآوری و شکوفایی نسبت به ســال پایه ۱۴٠٢ و … 
اســت که در جدول زیر به طور کامل به آن اشاره شده 

است.
۱- در راســتای ارتباط، جذب و بازگشــت نخبگان و 

متخصصان و نقش آفرینی آنهــا در چرخه خدمت به 
کشــور معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با همکاری وزارت امور خارجه موظف 
است ظرف سه ماه از لازم الاجرا شدن این قانون، آئین 
نامه اجرایی ارتباط نخبگان ایرانی خارج از کشور را تهیه 
کرده و به تصویب هیأت وزیران برساند به نحوی که تا 
پایان برنامه امکان تعامــل مؤثر با حداقل ٢٠ درصد از 

جامعه هدف فراهم شود.
٢- همچنین معاونت علمی با همکاری وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مکلف اســت ظرف یکسال از لازم 
الاجرا شدن این قانون، امکان اشتغال، اقامت و دریافت 
تسهیلات کنسولی دانش آموختگان بین المللی نخبه 
ای که تقاضای لازم برای کار آنها در کشور وجود دارد 
را فراهم کند. آئین نامه اجرایی این بند توسط معاونت 
مذکور با همکاری وزارتخانه های امور خارجه، کشور، 
اطلاعات، علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت درمان 
و آموزش پزشــکی تهیه می شــود و به تصویب هیأت 

وزیران می رسد.
معاونت علمی مکلف است گزارش عملکرد این بند را 
به تفکیک دستگاه های مجری به کمیسیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس در ۶ ماه یک بار ارسال کند.

در بخش دیگری از لایحه برنامه هفتم توســعه آمده 
است؛ به منظور اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان 
و توســعه زنجیره ارزش تولید و عبور از خام فروشی، 
صادرات کلیه مواد و محصولات معدنی و صنایع معدنی 
فلزی و غیر فلزی و محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی 
مندرج در فهرستی که توسط وزارت صنعت و معدن و 

تجارت و با همکاری وزارتخانه هــای امور اقتصادی و 
دارایی و نفت و معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری تهیه می شود و به تصویب هیأت 
وزیران می رسد در تمام نقاط کشور مشمول مالیات و 
درآمد شده و حداقل نیم درصد از ارزش صادراتی آنها 
به عنوان عوارض صادراتی اخذ و به حساب خزانه داری 

کل کشور واریز می شود.
میزان قطعی این عوارض ســالانه توسط دستگاه های 
مذکور تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع درآمدی موضوع این بند و نیز حقوق ورودی 
ماشین آلات و تجهیزات خطوط تولید صنعتی، معدنی 
و کشاورزی با پیش بینی در قوانین بودجه سنواتی و با 
رعایت اصل پنجاه و سوم قانون اساسی در اجرای قانون 
جهش تولیــد دانش بنیان در اختیــار معاونت علمی 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری قرار 
می گیرد، به نحوی که معادل ۵٠ درصد این منابع صرف 

افزایش سرمایه صندوق نوآوری و شکوفایی شود.
این معاونت موظف است گزارش عملکرد خود را هر ۶ 

ماه یکبار در اختیار مجلس و سازمان قرار دهد.
همچنین دولت )معاونــت علمی فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری( مکلف است با همکاری 
دستگاه های اجرایی ذی ربط و سازمان و با هدف تأمین 
زیرســاخت یکپارچه مورد نیاز در جهت بهبود زیست 
بوم فناوری در حوزه های پیشــران و اقتــدار آفرین، 
جذب و توانمندسازی نخبگان و تسهیل دسترسی به 
زیرساخت ها با مشــارکت بخش خصوصی و استفاده 
از ظرفیت های قانــون جهش تولید دانــش بنیان در 

حوزه های زیر در ســقف بودجه مصوب اقدامات لازم 
را انجام دهد؛ این حوزه ها شــامل هــوش مصنوعی، 
بار الکتریکی )کوانتوم(، زیســت مهندســی، مواد و 
ساخت پیشــرفته، ریز فناوری و میکروالکترونیک و 
فناوری های عصبی مغز و علوم شــناختی هســتند. 
آئین نامــه اجرای این بند توســط معاونــت علمی با 
 همکاری ســازمان تهیه می شــود و به تصویب هیأت 

وزیران می رسد.
در بند دیگری از این لایحه آمده است؛ در راستای رفع 
گلوگاه های فناورانه دستگاه های اجرایی و داخلی سازی 
اقلام راهبــردی موضوع ماده ۱ قانــون جهش تولید 
دانش بنیان و اجرای طرح های پیشران، وزارت صنعت 
و معدن و تجارت مکلف اســت با همــکاری معاونت 
علمی و با اســتفاده از ظرفیت های صندوق نوآوری و 
شــکوفایی و ســایر ظرفیت های قانونی اقدامات لازم 
جهت داخلی ســازی حداقل هر ســال ۱٠ درصد از 
اقلام راهبردی مــورد نیاز بخش خــود موضوع ماده 
۱ قانون مذکور را با بهره گیری از ظرفیت شــرکت ها و 
مؤسســات دانش بنیان و جهاد دانشگاهی در صورت 
احراز توانمندی این شــرکت ها و مؤسسات در تأمین 
 کالا و خدمات موصوف توســط وزارتخانه های ذیربط 

به عمل آورند.
آئین نامه اجرایی این بند مشتمل بر نحوه احراز اقلام 
راهبردی و توانایی شرکت ها و مؤسسات مذکور با رعایت 
قانون جهش تولید دانش بنیان توسط وزارت صنعت 
معدن و تجارت با همکاری معاونت علمی و ســازمان 

تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد.

قیمت بیت کوین با افزایش تبلیغات در مورد صندوق 
قابل معامله در بورس بیت کوین از ٣٩ هزار دلار عبور 
کرد. برای اولین بــار از آوریل ٢٠٢٢ قیمت بیت کوین 
از مرز ٣٩ هزار دلار گذشــت. قیمت بیت کوین در ٢۴ 
ســاعت گذشــته حدود ۱.۵ درصد افزایش یافته و به 
ارزش فعلی آن یعنی تقریبا ٣٩ هزار و ۴٠٠ دلار رسیده 
است. نوسان لحظه ای این رمزارز نیز در اوج خود و بالای 

٣٩ هزار و ۵٠٠ دلار قرار گرفت.
به گفته کوین شر، پیش بینی صندوق قابل معامله در 

بــورس بیت کوین نقطه ای باعث شــد که بزرگ ترین 
ورودی صندوق های رمزنگاری در دو ســال گذشــته 

ثبت شود.
علاوه بر هیجــان در مورد این صندوق هــا، به تازگی 
تحلیلگر این حوزه، صعود بیت کوین به بالای ۴٠ هزار 
دلار را پــس از رخدادهای صرافــی بایننس غیرقابل 
اجتناب خواند. همچنین انتخاب رئیس جمهور کنونی 

آرژانتین، خاویر مایلی نیز باعث شد که قیمت بیت کوین 
به بالاترین میزان خود در آن کشــور نزدیک شــود. 
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۱.۴۸ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ۱.٧۶ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۵۱.٩٧ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ٠.۱٢ درصد 

کاهش داشته اســت. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ٢۴ ســاعت گذشــته ۴۴.۱٩ میلیارد دلار اســت 
که ۶.٩۱ درصد کاهش داشــته اســت. حجم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضــر ۴.٩٢ میلیارد 
دلار اســت که ۱۱.۱۴ درصد از کل حجم ٢۴ ساعته 
بازار ارزهــای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های 
پایدار اکنــون ٣٩.۱٧ میلیارد دلار اســت که ۸۸.۶٣ 
 درصد از کل حجم ٢۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان، یکی از برنامه های هدف گذاری 
شده این مجموعه به عنوان متولی اصلی حوزه نخبگان کشور 
را شناسایی ۱۵٠ هزار استعداد برتر و نخبه حوزه آموزش و 

پرورش در قالب طرح »شهاب« اعلام کرد.
به گزارش ایرنا، به طور حتم یکی از آفت هایی که در طول 
سال های گذشــته بنیاد ملی نخبگان ذیل معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری به عنوان 
اصلی ترین متولی جامعه کوچک اما برجسته علمی کشور با 
آن مواجه بوده، بحث چگونگی شناسایی، حمایت و حفظ تراز 
نخبگی استعدادهای ویژه و البته برتر کشور در حوزه های 

مختلف بوده است.
چه بسا بسیاری از اســتعدادهای برتر در مناطق مختلف 
کشــور در بخش های علم و فناوری، فرهنگی، اجتماعی و 
حتی ورزشی متاسفانه بدلیل نبود یک مکانیزم، سازو کار و 
سیستم مناسب یا شناسایی نشده اند و یا اگر شناسایی شده 
اند، اقدامات لازم برای حمایت و شکوفاتر شدن هرچه بیشتر 

اســتعداد و حفظ تراز نخبگانی آنها مورد توجه جدی قرار 
نگرفته است. اما بنیاد ملی نخبگان، دستگاهی حاکمیتی 
است که با هدف سیاســت گذاری و برنامه ریزی در زمینه 
توسعه منابع انسانی برگزیده کشور با ماموریت برنامه ریزی در 
زمینه نخبه شناسی، نخبه پروری، نخبه گزینی و نخبه گماری 

فعالیت می کند.
ایده تأسیس بنیاد ملی نخبگان نخست به دنبال رهمنود 
رهبر معظم انقلاب دردیدار مهرماه ســال ۱٣۸٣ ایشان با 
برخی از نخبگان دانشگاهی به منظور رسیدگی به مسائل 
گوناگون نخبگان علمی و دانشــگاهی خطاب به مسوولان 

ارشد کشور مطرح شد.
رهبر معظم انقلاب در آن جلسه فرمودند »من در مورد خاصِ 
نخبگان این جور به نظرم می رسد که ما یک بنیاد نخبگان 
لازم داریم... ما باید یک بنیاد درست کنیم که زیر نظر ریاست  

جمهوری باشد؛ چون بهترین جا آن جاست. حتی دستگاه 
وزارتی هم برای این کار کافی نیست؛ چون این کار فراتر از 
کار یک وزارتخانه است.« بر همین اساس نیز اساسنامه بنیاد 
ملی نخبگان در پانصد و شصتمین جلسه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در دهم خردادماه ۱٣۸۴ در یک مقدمه، چهار فصل، 

شانزده ماده و ٩ تبصره به تصویب رسید.
هیات امنا، رییس بنیاد و شورای نخبگان سه رکن اصلی بنیاد 
ملی نخبگان را تشکیل می دهد و از آنجا که بر اساس رهنمود 
رهبر معظم انقلاب ســاز و کار این بنیاد باید بالاتر از سطح 
یک وزارتخانه تعریف می شد، رییس جمهور به عنوان رییس 

هیئت امنای بنیاد ملی نخبگان انتخاب شد.
هیئت امنا عالی ترین مرجع بنیاد در زمینه سیاستگذاری و 
تصمیم گیری و دارای کلیه اختیارات قانونی در حدود اهداف 
و وظایف بنیاد و اداره امور آن است و تقسیم بندی اعضای آن 

شامل دو گروه حقوقی و حقیقی است. اعضای حقوقی بنیاد 
علمی نخبگان را رییس جمهــوری به عنوان رییس هیئت 
امنا، معاون اول رییس جمهــوری، معاون رییس جمهوری 
و رییس بنیاد، دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی، وزرای 
علوم، بهداشت، ارشاد و آموزش و پرورش و همچنین رییس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی، رییس کمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلس، رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 
در دانشگاه ها، رییس جهاد دانشگاهی و رییس دانشگاه آزاد 

اسلامی تشکیل می دهند.
مجموعه ای ۱٧ ساله که در حال حاضر ریاست آنرا روح الله 
دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رییس جمهور عهده دار اســت و ٢۸ تیرماه نیز قائم 
مقامی این مجموعه که در اصل مدیریت اجرایی بنیاد ملی 
نخبگان را شامل می شود از سوی دهقانی به سید سلمان 
ســیدافقهی عضو هیأت علمی دانشگاه جامع امام حسین 

)ع( سپرده شد.

رتبه  جهانی ایران در نوآوری و تولید علم تا پایان برنامه هفتم توسعه

فراهم کردن اشتغال و اقامت نخبگان

رکورد صعودی بیت کوین ادامه دارد

هدف گذاری شناسایی و پرورش ۱۵۰ هزار نخبه دانش آموز 
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کشاورزي

خشكســالي اثــرات زيانبــاري بــر 
بخش هاي مختلف اقتصادي كشــور 
مي گذارد اما بدون شــك كشاورزي از 
بخش هايي اســت كه بيشترين تاثير 
را از اين پديده متحمل مي شود. همه 
زيربخش هاي كشاورزي از جمله بخش آبزي پروري و پرورش 
آبزيان در ســال هاي گذشــته كم و بيش طعم خشكسالي را 
چشيده و به نوعي متضرر شــده اند اما امسال كه خشكسالي 
ابعاد منفي خود را بيشــتر به بخش كشــاورزي نشــان داد، 
 توليد كنندگان اين بخش متحمل خساراتي شده اند كه تصورش 

را نمي كردند.
 خشكسالي امسال در استان هاي غيرشمالي كه از منابع آب هايي 
مانند چاه هاي كشاورزي، قنوات، چشمه ها و رودخانه ها براي 
پرورش آبزيان استفاده مي كنند، بيشتر به چشم مي آيد و ابعاد 
اين خشكسالي به حدي بوده كه در برخي مزارع پرورش آبزيان، 

توليد نصف شده است كه جاي تامل دارد. 
چندي پيش محمــد پوركاظمي، رئيس موسســه تحقيقات 
علوم شيلاتي در گفت وگويي با ايسنا گفته بود كه خشكسالي 
اثرات زيانبــار و متعددي در تــداوم حيات آبزيان و توســعه 
آبزي پروري در كشــور دارد و تاثير خشكســالي براي ماهيان 
ســردآبي به مراتب بيشــتر از ديگر بخش هــاي آبزي پروري 
بوده به گونه اي كــه در بعضي از اســتان ها بــا كاهش ميزان 
دبي و حجــم آب، كيفيت آب بــراي زندگي آبزيــان پايين 
آمده و در بعضي از اســتان ها به ويژه اســتان هاي غرب كشور، 
خشكســالي موجب خشك شــدن منابع آب زيرزميني )چاه 
 و  چشمه( شــده و بعضي از مزارع توليد ماهي را كاملا تعطيل 

كرده اند.
 به گفته رئيس موسســه تحقيقات علوم شيلاتي كشور، بر اثر 
كم آبي و كاهش دبــي آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان 
براي تخم ريزي طبيعي به سرمنشا كاهش يافته و از سوي ديگر 
در زمان رهاسازي بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازسازي ذخاير 

با تهديد جدي مواجه هستيم. 
   زمينگير شدن صيدگاه هاي ميگوي جزيره هرمز

به گفته حميد مقصودي، عضو تعاوني شيلات استان هرمزگان، 
29 هزار صياد در اين استان فعاليت دارند كه خشكسالي به طور 

مستقيم بر زندگي آنها تاثيرگذار بوده است. 
اين صياد درباره تاثير خشكســالي روي صيــد ماهي در اين 

استان، به »كسب وكار« مي گويد: در زمان خشكسالي همانند 
آنچه با آن روبه رو هستيم، آب باران و رودخانه كمتر به سمت 
دريا روان مي شوند و طبيعي است كه آب شيرين، مواد كاني و 
مغذي كمتري از اين طريق وارد آب هاي ساحلي دريا مي كند 
كه ماهيان و ديگر آبزيان براي تخم ريزي و پرورش نوزاد خود 

به آنها احتياج دارند. 
مقصودي معتقد است كه هرچقدر كه ورودي آب رودخانه ها 
به دريا كمتر شود معنايش اين است كه زيستگاه نوزاد ماهي ها 
محدود تر شده و حلقه اول توليد آبزيان تهديد شده است. اين 
پرورش دهنده ماهي با اشــاره به اينكه در شــرق بندرعباس 
حوالي جزيره هرمز در ســال هاي گذشــته 4 رودخانه فصلي 
جريان داشته كه در حال حاضر جريان ضعيفي دارد، گفت: اين 
منطقه از صيدگاه هاي اصلي ميگوي هرمزگان است كه سالانه 
نيمي از ميگوي هرمزگان در آن صيد مي شود اما اين صيدگاه 
به دليل خشكسالي در عرض يك سال 317 تن از توليد خود را 

از دست داده است. 
به گفته مقصودي به دنبال بروز خشكسالي در منطقه، شركت 
آب منطقه اي هرمزگان به بهانه تامين آب شرب مردم، دبي آب 
ورودي مزارع توليد ماهي ما را تا 50 درصد كاهش داده تا جايي 
كه در برخي مزارع، ماهي ها به دليل كمبود آب و اكسيژن خفه 
شدند و بسياري از توليدكنندگان خسارت جبران ناپذيري را از 

اين بابت ديده اند. 

    كاهش توليد آبزيان سرزمين چشمه ها
لرستان از ديگر استان هايي است كه يكي از قطب هاي پرورش 
ماهي در كشور به شمار مي آيد و به سرزمين چشمه ها و آبشارها 
شهرت دارد اما عمق خشكسالي امسال در كشور به حدي است 
كه حتي توليد آبزيان اين استان را نيز تحت تاثير قرار داده است. 
كيارش بيرانوند، يكي از پرورش دهندگان ماهي در اين استان 
كه در صــادرات ماهي نيز فعاليت مي كند، به »كســب وكار« 
مي گويد: سال گذشته در اين استان 22 هزار تن انواع آبزيان 
توليد شــده بود و با توجه به توســعه قابل توجه آبزي پروري 
در اين يك ســال، مجوزهايي كه صادر شــده، بايد امســال 
 توليد ما به 28 هزار تن مي رســيد كه به دليل خشكسالي اين

 اتفاق نيفتاد. 
بيرانوند با اشاره به اينكه ســالانه 13/5ميليارد مترمكعب از 
آب هاي لرستان از اين اســتان خارج مي شود، بر اين موضوع 

تاكيد مي كند: كاهش توليد ما در شــرايطي حاصل شده كه 
بيشتر توليد كنندگان ما در مسير خروجي اين آب قرار دارند 
در غير اين صورت خشكســالي توليد آبزيان لرستان را بيشتر 

تحت تاثير قرار مي داد. 
بيرانوند با تاكيــد بر ظرفيت بالقوه لرســتان در توليد آبزيان، 
ادامه داد: خشكسالي امسال موجب شد در درياچه پشت 2 سد 
استان نتوانيم اقدام به پرورش ماهي كنيم و در بقيه سدها نيز 

كاهش سطح آب را داشتيم. اين پرورش دهنده ماهي معتقد 
است: در سال هاي گذشته قفســي كه در قالب طرح پرورش 
ماهي استفاده مي شد، روي آب مي ماند اما امسال اين قفس ها 

به كف آب رسيده است.
 به گفتــه بيرانوند در اين اســتان در بخــش ماهيان گرمابي 
)كپور ماهيان( خشكســالي تاثير چنداني نگذاشــته اما در 
مناطق كــم آب در بخش هــاي ميانــي و غرب اســتان در 

 ميــان مــدت و بلندمــدت در بعضي از مــزارع بــا كم آبي 
مواجه شويم. 

اين پرورش دهنده معتقد است كه بر اثر كم آبي و كاهش دبي 
آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان براي تخم ريزي طبيعي 
به سرمنشا كاهش يافته و از ســوي ديگر در زمان رهاسازي 
بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازســازي ذخاير با تهديد جدي 

مواجه هستيم. 

گزارش »كسب وكار« از تاثير خشكسالي برتوليد و پرورش ماهي

ماهي ها  تشنه  می میرند

پس از تامين منابــع آب، تلاش براي 
حفظ كاربــري اراضي كشــاورزي از 
ديگر دغدغه هاي مديران كشــاورزي 
كشور است. در تهران در پارك ها برج 
مي سازند و در روستاها در زمين هاي 

كشاورزي، خانه و ويلا. اين داستان قديمي است. 
در اين ميان با گشتي ساده در اطراف تهران مي توان آثار تخريب 
روي اراضي كشاورزي تغييركاربري داده شده را ديد كه سال ها 
پس از اجراي ناقص حكم، همچنــان بلاتكليف و بدون توليد 
باقي مانده اند.  مســاحت جنگل ها، مراتع، باغ ها و زمين هاي 
كشاورزي در كشور كاهش يافته و در برخي مناطق در معرض 
نابودي هستند. اين روند در چند سال اخير بسيار سرعت گرفته 
و هزاران اصله درخت در جنگل ها و مناطق حفاظت شده قطع 
شده و سازمان هاي حفاظت محيط زيست و جنگل ها و مراتع 
به عنوان متولي حفاظت از اين ميراث ملي نتوانســته اند براي 

جلوگيري از نابودي جنگل ها اقدام فوري انجام دهند. 
كارشناسان محيط زيست و كشــاورزي معتقدند اگر نابودي 
جنگل ها با روند فعلي ادامه يابد، در 30 ســال آينده در كشور 
جنگلي باقي نخواهد ماند. قوانين مرتبط با اين موضوع در سال 
1374 خورشيدي تصويب و سپس در سال 1385 اصلاح شد.

 طبق اصلاحيه قانون حفــظ كاربري اراضــي زراعي و باغ ها 
مصــوب 1385/8/1 مجلــس شــوراي اســلامي؛ هرگونه 
تغييركاربري اراضي زراعي و باغ ها منجر به صدور حكم قلع و 
قمع و اعاده به وضع سابق و پرداخت جزاي نقدي خواهد شد و 
تنها راه جلوگيري از وقوع چنين جرمي، اخذ مجوز از كميسيون 
تبصره يك ماده يك قانون مذكور )مســتقر در سازمان جهاد 

كشاورزي استان ها( اعلام شده است. 

  برخورد با زمين خواران
شمس ا... شــريعت نژاد، عضو كميسيون كشــاورزي، ضمن 
درخواست از دولت براي ورود جدي به مبارزه با پديده زمين 
خواري و تغيير كاربري اراضي، به »كسب وكار« مي گويد: دولت 
براي مقابله با اين پديده با دو گروه سوداگران كه با استفاده از 
روابط خاص و كشاورزان كه مجبور به فروش زمين هستند بايد 

با دو شكل متفاوت برخورد كند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد از دولت مي خواهد كه 
هرچه سريع تر با تغيير كاربري اراضي كشاورزي و زراعي، مقابله 
كند و مي گويد: در بحث تغيير كاربري اراضي دولت بايد در ابتدا 
سوءاستفاده كنندگان و دوم كشاورزاني كه مجبور به اين كار 
هستند را در نظر داشته و با اين دو گروه برخورد متفاوت داشته 
باشــد. به گفته اين نماينده مجلس، در بحــث تغيير كاربري 
اراضي، افرادي هســتند كه با دريافت مجوزهاي غيرقانوني با 
اســتفاده از كانال ها و روابط خاص، كار خود را پيش مي برند. 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس با بيان 
اينكه اين افراد سوءاستفاده گر زمين را با قيمت ارزان مي خرند 
و باقيمت بسيار بالايي مي فروشند، تاكيد مي كند: بايد با اين 

افراد به صورت جدي برخورد شود. 

  ساخت و ساز در اراضي كشاورزي
اين نماينده مجلس در ادامه حرف هاي خود با اشــاره به اينكه گروه 
دوم كه در بحث تغيير كاربري زمين موردتوجه اند، مردمي هســتند 
كه زمين هاي زراعي را با قيمت ناچيز مي فروشــند، ادامه مي دهد: 
بايد بررسي شود چرا سود و منفعت اقتصادي لازم براي فعاليت هاي 
زراعي وجود ندارد و مردم زمين هاي كشاورزي حاصلخيز را با قيمت 
بسيار پاييني مي فروشند. عضو كميسيون كشاورزي با بيان اينكه در 
چند سال اخير ســرعت تغيير كاربري در بخش كشاورزي افزايش 
يافته، معتقد است كه در اكثر استان هاي كشور، تغيير كاربري اراضي 

كشــاورزي و فروش اين زمين ها براي ســاخت ويلا يا كاربري هاي 
ديگر وجود دارد و ديگر مختص استان هاي شمالي نيست.  به گفته 
شريعت نژاد در شمال كشور زمين خواري با شدت بيشتري در حال 
انجام است و ساخت و سازها بالا رفته به طوري كه جنگل ها نسبت به 
40 سال پيش به شدت تخريب شده اند. اين نماينده مجلس بر اين باور 
است حتي اگر قوانين موجود درست اجرا مي شد و نظارت بيشتري 
صورت مي گرفت، با همين قوانين نيز مي توانستيم جلوي تغيير كاربري 
اراضي را بگيريم و مانع از زمين خواري ها شويم، با وجود اين مجلس 
براي مبارزه با اين عمل غيرقانوني، اقدام به تشديد قوانين كرده است. 

  تعيين مجازات بازدارنده
عضو كميســيون كشاورزي تناسب نداشــتن مجازات تغيير 
كاربري زمين ها با جــرم را يكي از دلايل وجــود تغييرهاي 
گســترده زمين ها در روســتاها مي داند و می گويد: در قانون 
جديد مجازات شــديدي براي عاملان تغيير كاربري اراضي 
پيش بيني شــده اســت، مجازات ها بايد بازدارنده باشــند. 
به گفتــه وي نبود تناســب ميــان ارزش افــزوده حاصل از 
فعاليت هــاي زراعي و باغي بــا ارزش ايجادشــده از فروش 
زمين موجب شــده تا بســياري از كشــاورزان و باغداران به 

فروش يا تفكيك اراضــي خود اقدام كننــد. عوامل افزايش 
قيمت زمين، توريســتي بــودن منطقه، بيــكاري، موقعيت 
و امكانات روســتا از مهم ترين نيروهاي محرك انســاني در 
تشديد تغييرات كاربري اراضي و تخريب جنگل ها و افزايش 
اراضي مســكوني هســتند. او ادامه مي دهد: با برنامه ريزي 
صحيــح و در نظر گرفتــن عواملــي از قبيل ايجــاد قانوني 
كارآمد درباره كاربري زمين، حمايت دولت از كشــاورزان و 
 باغداران مي توان از تخريب جنگل ها و زمين هاي كشاورزي 

جلوگيري كرد. 

فعاليت هاي زراعي خرده مالكي براي كشاورزان سود ده نيست

زياندهي کشاورزي ؛ عامل تغییر کاربري زمین
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 صنعت
و معدن

 از آنجا كه توليد صنعت فرش دستباف 
در ايران به دوره مادهــا برمي گردد و 
ريشه در فرهنگ و تاريخ كشور دارد. به 
وضوح مشاهده مي شود كه تجارت اين 
محصول در دوران هاي مختلف رونق 
مناسبي داشته و با مدرن شدن اين صنعت روز به روز بر ميزان 
تقاضاي اين محصول دربازارهاي جهاني افزوده شده است. در 
چنين شرايطي و با تاكيدات صورت گرفته بر لزوم جدا شدن از 
اقتصاد تك محصولي و رونق صادرات و درآمدزايي، به نظرمي 
رسد دولت، مجلس و سياســت گذاران صنعت فرش دستباف 
بايد درصدد ايجاد تسهيل در روند توليد، عرضه و صادرات اين 

محصول استراتژيك باشند. 
در حال حاضر عمده ترين مشــكلات صنعت فرش دستباف 
كشور، علاوه بر حضور رقباي قدر در بازارهاي جهاني، تامين 
مواد اوليه )رنگ، طرح و الياف طبيعي و مصنوعي و...( با كيفيت 
مطلوب و در نهايت، مشــكلات مالياتي شديد در اين صنعت 
است كه اين امر در مدت اخير باعث شــده تا وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نيز در اين خصوص وارد عمل شود. 
به نحوي كه چندي پيش عين ا... علاء، مشــاور امور مالياتي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر لزوم تهيه و تدوين لايحه اي 
جهت رفع مشكلات مالياتي در صنعت فرش كشور تاكيد كرد، 
تا پس از بررسي هاي لازم اين لايحه تهيه و به مجلس شوراي 
اســلامي ارائه و پس از اجراي آن مسير توليد اين محصول در 

كشور هموار شود. 
در اين رابطه غلامحسين نيشابوري، نايب رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان فرش دستباف درگفت وگو با »كسب وكار« بيان 
كرد: صنعت فرش در كشور از جمله صنايعي به شمار مي رود كه 
با توجه به اثربخشي آن در ميزان صادرات كشور و قابليت فراوان 
افزايش آن، متاسفانه مدت هاست كه مورد غفلت قرار گرفته 
است و مشكلات عديده اي را در چرخه توليد و عرضه خود دارد. 
وي ادامه داد: در گذشته بازار فرش دستباف شكل انحصاري 
داشت و تقاضا براي آن به شدت بالا بود، اما با ورود ساير كشورها 
به توليد اين محصول و به وجود آمدن رقابت، فرش از انحصاري 
بودن خارج شد و هر كشوري كه توانايي توليد اين محصول را 

داشت، مي توانست بازاري را تسخير كند. 
وي گفت: در اين شرايط، قيمت تمام شده و كيفيت حرف اول 
را در بازارهاي بين المللي مي زد و محصولي كه كيفيت و قيمت 

مناسب تري را داشت، بيشترين تقاضا را جلب مي كرد. در اين 
حالت با توجه به قيمت بالاي فرش كشور به دليل اعمال برخي 
سياست هاي نادرست در روند توليد و عرضه، متاسفانه كيفيت 
و قدمت، فداي سياست هاي نادرست  شــد و برخي از بازارها 
تحت تسخير كشــورهاي توليدكننده اي كه قيمت و كيفيت 
 پايين تري داشــتند، قرار  گرفت كه البته اين روند تاكنون نيز

 ادامه دارد. 
نايب رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف افزود: 
براي رفع اين معضل و دستيابي به جايگاه اوليه كشور درتوليد و 
صادرات فرش دستباف در بدو امر بايد زمينه هايي فراهم شود تا 
توليد كننده بتواند با بهره گيري از مواد اوليه باكيفيت و كاهش 
پرداخت هزينه هاي جانبي، قيمت تمام شــده خود را كاهش 
دهد و درعرصه رقابت، هم از جهت كيفيت و هم از لحاظ قيمت 

موفق تر باشد. 
وي درباره مشكل عمده فعالان فرش دستباف گفت: ماليات از 
جمله مشكلاتي بوده كه سال ها بر توليد كنندگان و فروشندگان 
فشار وارد كرده است، اين در حالي است كه مدت ها پيش اعلام 
شــد كه توليدكنندگان از پرداخت ماليات معاف هستند اما 
توجهي به اين امر صورت نگرفت و توليدكنندگان كماكان ملزم 

به پرداخت ماليات هاي سنگين هستند. 
نيشابوري با انتقاد از كل سيستم مالياتي در بخش صنعت فرش 
بيان كرد: در حال حاضر رونــد تعيين ميزان ماليات در بخش 
فرش نادرست است زيرا تكيه بر فاكتورها و مميزي هاي سازمان 
امور مالياتي تنها باعث مي شود افرادي كه بايد ماليات كمتري 
بپردازند، مجبور به پرداخت ماليات بيشــتري شوند و در اين 

صورت عدالت در پرداخت ماليات زير سوال برود. 
وي گفت: طبق قانون ماليات كســاني كه در شهرستان ها به 
فعاليت مي پردازنــد درصورتي كه دفتر كار خود را در شــهر 
ديگري داير كنند، از معافيت مالياتي برخوردار نمي شوند كه 
اين امر نيز اقدامي غيرمنطقي به نظر مي رسد، به نحوي كه در 
اين خصوص نيز فهرستی از اين توليدكنندگان شهرستاني تهيه 
شده تا با ارائه به مجموعه هاي مرتبط جلوي اين برخوردهاي 
نادرست در صنعت فرش گرفته شــود و فعال صنعت فرش با 

آرامش بيشتري به توليد محصول بپردازد. 
وي درباره تهيه و تدوين لايحه رفع معضلات مالياتي نيز بيان 
كرد: چندي پيش بحث تهيه و تدوين اين لايحه جهت تسهيل 
درفعاليت توليدكنندگان صنف فرش دســتباف مطرح شد تا 

با اين اقدام جلوي هرگونه برخوردهاي ســليقه اي، ماليات بر 
درآمد واحدهاي توليدي و اعمال فشــارهاي بي دليل از سوي 
سازمان امور مالياتي گرفته شــود كه درحال حاضر اين مورد 
 درحال بررسي توســط وزارت صنعت و مركز ملي فرش ايران

 است. 

وي در رابطه بــا روند تهيه اين لايحه ابراز داشــت: با انعكاس 
مشــكلات مالياتي توســط توليد كنندگان فرش دستباف به 
اتحاديه مربوطه و بررسي جلسات پيوسته با مركز ملي فرش، 
وزارت صنعت و مجموعه هاي مرتبــط اين لايحه تهيه و پس 
از بررسي نهايي توسط وزارت صنعت، به مجلس ارائه خواهد 

شد؛ كه البته اين لايحه درحال حاضر درمرحله بررسي جهت 
تدوين قرار دارد و اميد مي رود با تهيه و اجراي آنها از بخشي از 
هزينه هاي تحميلي به توليد اين محصول كاسته شود و ايران 
بتواند همچون گذشته بيشتر بازارها را در عرصه صادرات فرش 

تحت سلطه خود قرار دهد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

فرش ایرانی، قربانی سیاست های مالیاتی 

ســال گذشــته كــه معــاون اول 
رئيس جمهور در »چهارمين همايش 
چشــم انداز صنعت فولاد« برضرورت 
تدوين نقشــه راه در اين حوزه تاكيد 
كرد، اميد فعــالان صنعتي براي ارائه 
سند چشــم انداز فولاد زنده شد اما با گذشــت نزديك به يك 
سال از اين همايش و ادامه مشكلات در زمينه مكان سنجي و 
نيازسنجي احداث مجتمع هاي فولادي نشان داد كه طراحي 

اين سند به دست فراموشي سپرده شده است. 
در اين ميان ابراز نگراني مسئولان صنعتي استان هاي مختلف 
از اســتقبال رو به گســترش ســرمايه گذاران براي احداث 
كارخانه هاي فولاد در مناطق فاقد شــرايط و زيرساخت هاي 
لازم، اهميت تدوين ســند چشــم انداز در صنعت فولاد را بار 
ديگر گوشــزد مي كند.  در همين خصوص بهــادر احراميان؛ 
عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان فولاد ضمن اشاره به 
استقبال مسئولان دولتي و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
براي احداث مجتمع هاي فولادســازي در شهرهاي مختلف 
به »كســب وكار« گفت: باتوجه به اينكه صنعت فولاد يكي از 
راه هاي شناخت توسعه و پيشرفت صنعتي يك كشور محسوب 
مي شود، تمايل بســياري از سوي ســرمايه گذاران دولتي و 
خصوصي براي تاسيس مجتمع هاي فولادي از جمله ذوب آهن، 

نورد و... مشاهده مي شود. 
احراميان افزود: باوجود رغبت فراوان ميان سرمايه گذاران در 
اين حوزه، در اغلب طرح هاي 8گانه فــولادي كه اكنون به 7 
طرح كاهش يافته اند، مكان يابي دقيق و مناسبي براي احداث 
مجتمع هاي فولادي صورت نگرفته اســت ضمن اينكه ساير 
كارخانه های فولادي خصوصي و دولتي فعال نيز با اين مشكل 

دست به گريبانند. 
وي در ادامه اظهار كرد: فعالان فولادي بارها بحث بي توجهي 
به مكان يابي و مكان سنجي را مطرح و در اين زمينه اعلام خطر 
كرده اند اما اين موضوع چندان از ســوي مسئولان امر جدي 

گرفته نشده است. 
اين عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان فولاد ضمن اشاره 
به سهل الوصول بودن مكان سنجي براي احداث كارخانه هاي 
فولاد، افزود: در حال حاضر بــازار داخل از محصولات فولادي 
اشباع شــده اســت و اين محصول مازاد مصرف داخل توليد 
مي شود پس درصورت استقبال سرمايه گذاران براي توليد آهن 
اسفنجي يا هربخش از زنجيره توليد فولاد، درابتدا بايد برنامه اي 

براي صادرات و شناخت بازارهاي خارجي طراحي شود. 
احراميان ادامه داد: فعاليت در بخش صادرات نيازمند احداث 
كارخانه در نزديكي مرزهاي آبي به ويژه آب هاي آزاد اســت 
زيرا در غير اين صورت، ســرمايه گذاري در حوزه فولاد توجيه 
اقتصادي ندارد. وي ادامه داد: تجربه 10 ســال گذشته نشان 
داده است كه ورود سرمايه گذاران به حوزه فولاد بدون بررسي 
و تحقيقات لازم درحوزه مكان يابي و مكان سنجي بوده است 
اما هم اكنون مهم ترين مساله اي كه بايد موردتوجه قرار بگيرد، 

بحث كاهش هزينه هاي حمل و نقل منابع آبي و ذخاير معدني 
است.

 
  حوزه فولاد کشور نیازمند تدوین سند چشم انداز

محمدبياتيان؛ عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي ضمن انتقاد از نبود استراتژي مشخص در زمينه توسعه 
صنعت و معدن كشور گفت: متاسفانه استان ها و مناطق مختلف 
كشور نقشه راه مشخصي در بخش صنعت و معدن ندارند كه 
در اين زمينه مي توان به تجربه تلخ احداث ذوب آهن اصفهان و 

مشكلات ايجاد شده در پي احداث اين مجتمع در كنار منابع 
آبي منطقه اشاره كرد. 

بياتيان ادامه داد: درحال حاضر آنچه مهم به نظر مي رسد احداث 
كارخانه هاي فولادي در نزديكي منابع آبي، ذخاير معدني و تهيه 
زيرساخت هاي مناسب دراين مناطق است. به عنوان نمونه استاني 
مانند گيلان زيرســاخت ريلي لازم را براي حمل و نقل ندارد و 
ساخت كارخانه فولاد دراين اســتان توصيه نمي شود. نماينده 
مردم بيجار در مجلس شوراي اسلامي ضمن پيشنهاد به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي تدوين نقشــه راه در حوزه فولاد 

گفت: اين وزارتخانه بايد هرچه سريع تر براي تمامي حوزه هاي 
صنعتي و معدني سند چشــم انداز تدوين كند زيرا هم اكنون در 
بسياري از صنايع به دليل وجود اقدامات سليقه اي شاهد ساخت 
مجتمع هاي صنعتي و معدني هستيم كه علاوه بر نبود اقدامات 
كارشناسي لازم، صرفه اقتصادي نيز به همراه ندارند. بياتيان افزود: 
در صورتي كه بازار داخلي از محصولات فولادي اشباع شود براي 
صادرات در اين حوزه نيز بايد بحث نيازسنجي جدي گرفته شود 
زيرا تجربيات موجود در زمينه صادرات فرش، كاشــي و... نشان 
داده است كه نبود كارشناسي در زمينه نيازسنجي و تشخيص 

نادرســت مقاصد هدف، شكســت در بازار داخلي را نيز موجب 
مي شود.   اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در پايان 
گفت: با توجه به مشكلات موجود در حوزه صنعت و معدن كشور 
و نبود استراتژي لازم در اين زمينه، حدود 150 نفر از نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي تذكري را براي ارائه به وزيرصنعت، معدن 
و تجارت آماده كرده اند كه در آينده نزديك اين تذكر را در صحن 
علني مجلس مطرح مي كنند تا بر اين اســاس ايــن وزارتخانه 
 هرچه ســريع تر ســند چشــم اندازي را براي اين حوزه تدوين

 كند. 

»كسبوكار«ازنيازصنعتفولادگزارشمیدهد

راه صادرات فولاد دسترسی به آب های آزاد است
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آیین استقبال از پنج شهید گمنام
نشســت خبری روزنامه های کثیر 
الانتشارسراسری و رسانه های استان 

ســردار عباس مطهری در نشســت با اصحاب 
رســانه در ســالن همایش اداره کل حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس استان سمنان افزود: 
همزمان با دهه شهادت حضرت فاطمه)س( و امید 
پیروزی جبهه مقاومت و نابــودی رژیم غاصب و 
کودک کش صهیونیستی استان سمنان میزبان 

پنج شهید گمنام دفاع مقدس خواهد شد.
وی ادامه داد: ۱۶ آذر آیین استقبال از پیکر شهدای 
گمنام در شاهرود، صبح روز ۱۷ آذرماه در میامی، 
صبح روز هجدهم آذرماه در دامغان و عصر همان 
روز در مهدیشهر، صبح روز نوزدهم در گرمسار و 
عصر در آرادان و صبح روز بیستم آذرماه در سرخه 
و عصر در سمنان برگزار خواهد شد. وی تصریح 
کرد: برگزاری محفل های انــس و وداع معنوی با 
شهدای گمنام دوران دفاع مقدس از بیست و ویکم 
تا بیست و پنجم آذر در نقاط مختلف استان سمنان 
برنامه ریزی شده است. سردار مطهری اضافه کرد: 
آیین تشــییع شهدا روز بیست و ششــم آذر ماه 
همزمان با سالروز شــهادت حضرت فاطمه)س( 

در چهار شهرستان استان سمنان انجام می شود.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان سمنان گفت: ۲ شهید در شهرستان میامی، 
یک شهید در هریک از شهرستان های شاهرود، 

دامغان و گرمسار خاکسپاری خواهند شد.
وی اظهار کرد: ۶۱ یادمان شهدا در استان سمنان 
وجود دارد که  ۲۰ یادمان نیمه ساز یا نیازمند مرمت 
است که از این تعداد ۱۰ یادمان در مرکزهای اداری 
و نظامی و ۱۰ یادمان در مرکزهای عمومی قرار دارد. 
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان سمنان گفت: اقتدار و ســربلندی انقلاب 
اسلامی ایران مرهون خون شهدا است و ضرورت 
دارد خیران و بخش های مختلــف در راه تداوم راه 
شهدا و انتقال آرمان های آنان به نسل امروز بیش از 
پیش نقش آفرینی کنند. سمنان از استانهای سرآمد 
دوران دفاع مقدس در شاخص های تعداد شهید و 
رزمنده و جانباز است و تنها در بخش تعداد آزادگان و 
اسراء جزو استانهای آخر کشور محسوب می شود که 
نشانگر عملیاتی و در صحنه بودن رزمندگان استان 
سمنان در دوره ها مختلف دفاع مقدس است. استان 
سمنان سه هزار شــهید دارد و دومین کنگره سه 
هزار شهید استان سمنان مقرر است در اردیبهشت 

۱۴۰۳ برگزار شود.

استقبال شرکت های دانش بنیان 
از نیازهای فناورانه شرکت توزیع 
نیروی برق گلستان در بین استانهای 
شمالی ،سمنان و قزوین در جشنواره 

و فن بازار صنعت برق
معاون برنامه ریزی شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلستان گفت:در جشنواره و فن بازار صنعت برق 
از همه شرکتهای برق منطقه ای و شرکت های 
توزیع دعوت بعمل امده بود که شــرکت توزیع 
نیروی برق استان گلستان نیز حضور فعال داشته 
است. به گزارش روابط عمومي ؛جمال کمیلی فر 
گفت :شــرکت توزیع برق گلستان با بهره مندی 
از تجربه ارزشمند وحضور موفق خود در رویداد 
نیازهای فناورانه استانهای شرق و شمال شرقی 
کشور که اردیبهشت سال گذشته در مشهد برگزار 
شد از ۲ ماه قبل اقدامات خود را رصد و با برگزاری 
نشست ها و پیگیری های متعدد با دانشگاه های 
استان و شرکت های دانش بنیان استانی نسبت 
به شناسایی و انتخاب محصولات و دستاوردها و 
نیازهای فناورانه شــرکت جهت حضور موفق در 
این رویداد ملی اقدام نمود. وی افزود: شرکت توزیع 
نیروی برق استان گلستان در این جشنواره ملی با 
شناسایی ۵ محصول دانش بنیان مورد نیاز صنعت 
برق کشور که با همکاری شرکتهای دانش بنیان 
استانی ساخته شده است جهت تجاری سازی و 
معرفی آن به متخصصین صنعت برق اقدام نمود.

کمیلی فر اضافه کرد : همچنین در این جشنواره 
۵ اقدام و دستاورد ارزشمند شرکت توزیع نیروی 
برق استان گلســتان با تهیه کتابچه های راهنما 
برای فعالین صنعت برق به نمایش گذاشته شد. 
معاون برنامه ریزی شــرکت توزیــع نیروی برق 
استان گفت : از نکات بارز این جشنواره استقبال 
گرم شرکتهای دانش بنیان ملی جهت همکاری 
در ساخت دو نیاز فناورانه شرکت توزیع نیروی برق 
استان گلستان می توان اشاره کرد که بنا به اعلام 
مسئولین مربوطه، شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلستان در بین شرکتهای توزیع و برق منطقه ای 
استان های شمالی و استانهای سمنان و قزوین 
بیشترین میزان اســتقبال را از طرف شرکتهای 

دانش بنیان داشته است.

اخبار

روح الــه عبدالعلی زاده – 
تبریز؛مدیر شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی 
منطقه آذربایجان شرقی از 
اجرای طرح تعویض رایگان 
مخازن فرســوده و تاریخ منقضی شده خودروهای 
تاکسی دوگانه سوز با هدف حفظ سلامت و ارتقای 

خدمت رسانی به مردم شریف خبر داد.
  ناصر راشــدی مدیر منطقه با بیان اهمیت توسعه 
صنعت سی ان جی در رشــد و شکوفایی اقتصادی 
کشــور و بهره مندی از گاز طبیعی بعنوان سوخت 
پاک و تأثیرآن در کاهش آلایندگی زیست محیطی 
گفت: براســاس مصوبه شــورای اقتصاد مخازن 
فرسوده یا تاریخ منقضی شده تاکسی های دوگانه 
سوز معرفی شده از ســوی اتحادیه تاکسیرانی به 

صورت رایگان تعویض می شود. 
مدیر منطقه آذربایجان شرقی در ادامه با تصریح بر 
اینکه اجرای طرح تعویض رایگان مخازن فرسوده 
تاکسی های دوگانه سوز حفظ سلامت شهروندان و 
ارتقای خدمت رسانی را در پی خواهد داشت افزود، 
خودروهای مذکور می توانند جهت ثبت نام و تعیین 
نوبت در ســایت https://gcr.niopdc.ir  اقدام 

نموده و از مزایای این طرح بهره مند شوند.

**** بهره برداری از یکصد و هشتاد و ششمین 
جایگاه عرضه سوخت منطقه آذربایجان شرقی

 جایگاه اختصاصــی رضایی مرنــد بعنوان یکصد 
وهشــتاد و ششــمین جایــگاه عرضه ســوخت 
منطقه آذربایجان شرقی در شهرســتان مرند راه 

اندازی و در مدار سوخترســانی قرار گرفت.  ناصر 
راشــدی مدیر منطقه ضمن گرامیداشــت هفته 
بسیج و با تأکید بر حفظ ارزشــها و فرهنگ بسیج 
و خدمتگزاری به مردم شــریف گفت: با پیگیری 
و نظارت مدیریت و مســئولین منطقه و ســرمایه 

گذاری بخش خصوصی یکصد وهشتاد و ششمین 
جایگاه مواد نفتی اســتان با نام جایگاه اختصاصی 
رضایی در شهرستان مرند با هدف ارتقای خدمات 
 سوخت رسانی، راه اندازی و در مدار سوخت رسانی 

قرار گرفت. 
 مدیر منطقه آذربایجان شــرقی با اشاره به اینکه 
این جایگاه ســیزدهمین جایگاه ناحیه مرند می 
باشــد افزود: جایگاه اختصاصی رضایی در زمینی 
به مســاحت ۱8۲۲ مترمربــع با هزینــه حدود 
۱۲۰۰ میلیــارد ریال با ســرمایه گــذاری بخش 
 خصوصی در ورودی شــهرمرند مورد بهره برداری 

قرارگرفت.
ناصر راشــدی در ادامه اظهار داشــت: این جایگاه 
دارای سه ســکوی بنزین معمولی وبنزین سوپر با 
چهار دستگاه تلمبه دونازله و دو دستگاه تلمبه چهار 
نازله و سه مخزن بنزین معمولی و سوپر به ظرفیت 
۱۴۳ هزار لیتر و با اشــتغالزایی برای ۱۲ نفر آماده 
ارائه خدمات سوخت رسانی به مردم عزیز می باشد.

شایان ذکر است این جایگاه دهمین جایگاه عرضه 
سوخت منطقه آذربایجان شــرقی در سال جاری 
است که در مدار سوخت رسانی قرار گرفته و تعداد 
جایگاه عرضه مواد نفتی منطقه به ۱8۶ باب رسیده 

است.

با هدف حفظ سلامت و ارتقای خدمت رسانی انجام می گیرد ؛

اجرای طرح تعویض رایگان مخازن فرسوده و تاریخ منقضی شده تاکسی های دوگانه سوز

ذوب آهن اصفهان میزبان مدیران 
عامل متروی کلان شهرها

مدیرعامــل و اعضای اتحادیه شــرکت های 
قطار شــهری و مدیران عامــل متروی کلان 
شهرها از جمله مشهد ، تبریز، قم ، کرمانشاه ، 
اهواز ، اسلامشهر و اصفهان  با حضور در ذوب 
آهن اصفهــان ، ضمن بازدیــد از خط تولید 
ریل ، با مدیرعامل ، معاونیــن و مدیران این 
شرکت دیدار و گفتگو کردند . مهدی کوهی 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهــان در این دیدار 
گفت : متخصصان این شــرکت در شــرایط 
ســخت تحریم موفق به تولید ریل به عنوان 
افتخار ملی شــدند وهم اکنون این شرکت از 

دانش فنی تولید ریل نیز برخوردار است .
وی افزود : ذوب آهن اصفهان در ســه محور 
پیشران توســعه در کشور اســت؛ از جمله با 
تولید ریل موجب توسعه صنعت حمل و نقل 
ریلی می گردد ، بــا تولید تیرآهن بال پهن به 
تحول صنعت ساختمان و پیشبرد نهضت ملی 
مسکن کمک می کند و با تولید آرک معدنی 

در خدمت توسعه صنایع معدنی است .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اشاره به اینکه 
کیفیت ریل به لحاظ حفظ سلامت و امنیت 
مردم از اهمیت ویژه ای برخوردار است گفت 
: این مجتمع عظیــم صنعتی علاوه بر رعایت 
استانداردجهانی، با نگرش سخت گیرانه ای ، 
کنترل کیفی ریل را انجام می دهد و به اذعان 
بســیاری کارشناســان ، کیفیت این ریل در 

سطح جهانی قابل رقابت است .
کوهی همچنین با اشاره به توان و تجربه نیم 
قرنی ذوب آهن اصفهان در تولید محصولات 
فولادی گفت : این آمادگی وجود دارد که نیاز 
کشوربه ریل خطوط بین شهری و ریل مترو را 

به هر میزان تامین کنیم .
مدیــران عامل متروی کلان شــهرها در این 
بازدید از نزدیک شاهد تولید ریل ملی و نحوه 
کنترل کیفی و تســت این محصول بودند و 
کیفیت آن را در حد محصولات اروپایی و بالاتر 

از کیفیت ریل ترکیه ارزیابی نمودند

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلستان:

 سهمیه مصرف کنندگان واقعی گاز 
مایع با نرخ یارانه ای عرضه می شود

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلســتان از آغاز مرحلــه دوم توزیع 
الکترونیکی گاز مایع خبــر داد و تاکید کرد: 
ســهمیه مصرف کنندگان واقعی گاز مایع با 
نرخ یارانه ای قبلی عرضه می شود.به گزارش 
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان، سید محمد حسینی در 
جلســه ای که باحضور نمایندگان شرکتهای 
موزع گاز مایع استان در سالن اجتماعات ستاد 
منطقه برگزار شد، با اشــاره به اجرای مرحله 
دوم توزیع الکترونیکی سیلندرهای گاز مایع 
از ابتدای آذر ۱۴۰۲ گفت: در راستای اجرای 
بند ب تبصره ۱۴ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲، 
توزیع ســیلندرهای گاز مایــع از ابتدای آذر 
ماه جاری به دو روش انجام می شود.حسینی 
با تاکید بر دونرخی شــدن قیمــت گاز مایع 
افزود: نرخ اول یارانــه ای و مطابق قبل بوده و 
هیچگونه افزایشــی نداشته است اما نرخ دوم 
آزاد و مطابق قیمت فوب خلیج فارس است.

وی تأکید کرد: مصرف کنندگان واقعی بی بهره 
از گاز طبیعی و کســانی که در سامانه سدف
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)درخواست فرآورده( ثبت نام کرده و مشمول 
دریافت ســهمیه یارانه ای گاز مایع شده اند، 
همچنان مانند قبل، ســوخت موردنیاز خود 
را به نرخ مصوب یارانــه ای دریافت خواهند 
کرد و نرخ دوم این محصــول مطابق قیمت 
بین المللی آن )فوب خلیج فارس( تنها برای 
مصارف خارج از این چارچوب از جمله مصارف 
خودرویی و با نظارت عالیه ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت خواهد بود.این مقام مسئول 
خاطرنشان کرد: اکنون هر سیلندر ۱۱ کیلویی 
به نرخ مصوب یارانه ای ۲۷9 هزار ریال بوده 
و به مصرف کنندگان مجــاز صنفی و خانگی 
واجد شــرایط عرضه می شــود.مدیر شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان 
خاطر نشــان کرد: توزیع فــرآورده گاز مایع 
توسط عاملین و نمایندگیها فقط از طریق زیر 
ساخت بانکی و استفاده از کارت الکترونیکی 
امکان پذیر خواهد بود. گفتنی است، هموطنان 
گرامی می توانند شــکایات خود را از طریق 
شماره ۱۲۴)مرکز پاسخگویی یکپارچه وزارت 

صمت( مطرح و پیگیری نمایند.

اخبار

استان ها

محســن همیانی، رئیس ســازمان آتش نشــانی وخدمات ایمنی 
شهرداری قدس از تجهیز و بهره برداری کامل از خودروی بالابر ۱8 
متری آتش نشــانی برای عملیات اطفای حریق در ساختمان های 

بلندمرتبه خبر داد.
قدس-زهرا قــره باغی-کســب و کار: وی با بیــان اینکه تجهیزات 
آتش نشــانی یکی از مهم ترین و حیاتی تریــن ادوات ایمنی در هر 
محیطی می باشــند و وجود این تجهیزات نیز موجب آرامش روانی 
در سطح جامعه می شود، گفت: اگر در زمان وقوع حوادث مختلف از 
تجهیزات استاندارد و به روز استفاده کنیم، می توانیم خسارات جانی 

و مالی ناشی از حوادث را به حداقل برسانیم. 
همیانی ادامه داد: با اهتمام ویژه مهندس شــهلی، شهردار محترم و 
حمایت های اعضای محترم شورای اسلامی شهر در بحث نوسازی 
و خرید ادوات امداد و نجات، خرید لباس و تجهیزات لجســتیکی، 

اقدامات مطلوبی صورت گرفته و در همین راســتا در سال جاری ۴ 
خودروی عملیاتی و یک دستگاه خودروی بالابر ۱8 متری آتش نشانی 

با ناوگان لجستیکی این سازمان اضافه شد. رئیس سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قدس تصریح کرد: با گسترش شهر به ویژه 
احداث ساختمان های چندمرتبه شاهد افزایش آمار حوادث و سوانح 
هســتیم، به همین دلیل بکارگیری تجهیزات جدید و به روز برای 

کاهش خسارات جانی و مالی حائز اهمیت است.
وی افزود: خودروی بالابر آتش نشانی چندی پیش تحویل سازمان شد 
که با اقدامات صورت گرفته، تجهیزات مورد نیاز بر روی این خودرو 
نصب شده و اکنون آماده عملیات اطفای حریق می باشد. با توجه به 
دارا بودن این خودرو به تجهیزات تخصصی اطفای حریق در داخل 
ســبد موجود در انتهای بازوی بالارونده، از اصلی ترین کاربردهای 
این خودرو دسترســی آتش نشــانان به ارتفاع و کمک رســانی به 
 مصدومین و مجروحین ناشی از حریق ها و حوادث و عملیات اطفای 

حریق است.

  ایلام- شهردار ایلام گفت: ساماندهی سگ های ولگرد در این شهر، 
نیازمند تشکیل یک کارگروه با حضور ادارات مختلف و تامین اعتبار 

است.
افشــین مظفــری در بازدیــد جمعــی از خبرنــگاران از پناهگاه 
نگهداری ســگ های ولگــرد و بلاصاحب، اظهار کرد: شــهرداری 
به تنهایــی قــادر بــه جمــع آوری و نگهــداری از ســگ های 
 ولگرد نیســت و ایــن موضــوع نیازمند مشــارکت همــه ادارات 

مرتبط است.
وی با بیان اینکه یکی از مطالبات و خواســته های مهم شهروندان 
و حامیان حیوانات ســاماندهی حیوانات بلاصاحب اســت، افزود: 
شهرداری در این راستا یک مکان برای نگهداری و عقیم سازی سگ 
های ولگرد ایجاد کرده که البته فعالیت این مرکز مستلزم همکاری 

استانداری و سایر دستگاه های ذیربط است.
مظفری تصریح کرد: در سال جاری تاکنون ۴۵۰ قلاده سگ ولگرد 
جمع آوری، قرنطینه و عقیم سازی شده که برخی از این سگ ها به 
برخی متقاضیان از جمله کشــاورزان، دامداران، صاحبان کارگاه و 

انباری، عشایر داده می شود.
وی تاکید کرد: لازم است که یک کارگروه با ریاست معاون عمرانی 

استاندار در سطح استان و فرمانداران در سطح شهرستان ها شامل 
دستگاه های مرتبط با این موضوع تشــکیل و مساله جمع آوری و 
کنترل جمعیت ســگ های ولگرد به طور جدی مورد پیگیری قرار 

گیرد.
شــهردار ایلام با بیان اینکه مرکز کنونی نگهداری سگ های ولگرد 
جوابگوی حجم زیاد این حیوانات نیســت، یادآور شــد: باید برای 
نگهداری، قرنطینه و عقیم سازی همه سگ های استان، یک مکان 

وسیع و بزرگ خارج از شهر توسط این کارگروه در نظر گرفته شود.
وی اضافه کرد: هم اکنــون بخش خصوصی و انجمــن های مردم 
نهاد حامی حیوانات برای ســاماندهی سگ های ولگرد با شهرداری 
همکاری می کنند در حالی که شهرداری به همکاری همه دستگاه 

ها نیاز دارد.
مظفری تصریح کرد: شهرداری برای هر قلاده سگ در مدت نگهداری 
سه ماهه، بین ۲۰ تا ۲۵ میلیون ریال از محل منابع داخلی خود برای 
فرایندهای زنده گیری، جمع آوری، نگهداری، تغذیه، واکسیناسیون 
و عقیم ســازی هزینه می کند و با توجه به تعداد زیاد سگ ها، این 

هزینه سرسام آور و خارج از توان شهرداری است.
شهردار ایلام در بازدید از پارک سنگی میدان ارغوان در ورودی شهر 

ایلام یادآور شد: با توجه به دستور استاندار مبنی بر زیباسازی مبادی 
ورودی و خروجی شهر ایلام، در گام نخست پارک سنگی ارغوان در 

ورودی شهر برای ساماندهی، بهسازی و زیباسازی می شود.
وی خاطرنشان کرد: برای این منظور سرمایه گذار مشخص شده است 
و طبق برنامه ریزی های انجام گرفته، عملیات زیباسازی و بهسازی 
این پارک تا پایان آذرماه سال جاری به اتمام می رسد و برای عموم 

مردم قابل استفاده خواهد بود.

تجهیز و بهره برداری كامل از خودروی بالابر آتش نشانی شهرداری قدس

شهردار ایلام تاكید كرد:  ساماندهی سگ های ولگرد نیازمند تشکیل یک كارگروه است

ایلام- در مراســمی با حضور مدیر کل هماهنگی امور 
استان ها و مشاور وزیر جهاد کشاورزی »حشمت عزیزان« 
به عنوان سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان ایلام 
معارفه و از زحمــات »آذرنوش عموزاده« تقدیر شــد.   
»سیدمجید موسوی« مدیرکل هماهنگی امور استان ها 
و مشاور وزیر جهاد کشــاورزی در این مراسم ظهار کرد: 
اســتاندار ایلام با همراهی خوب تلاش حداکثری برای 

اعتلای بخش کشاورزی را داشته که جای تقدیر دارد.
 وی گفت: تأمین مسکن، معیشت، رفاهیات کارکنان و 
ترمیم حقوق از جمله موارد مهمی است که توسط وزیر 

جهاد به جد پیگیری و به دنبال محقق کردن آن است.
 مشاور وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: مبلغ ۱۲۰۰ 
میلیــارد تومان از اعتبــارات آب های مــرزی به ایلام 

اختصاص و صرف فعالیت های آب وخاک خواهد شد.
 موسوی با بیان اینکه پایه و اساس فعالیت های آب وخاک 
در بخش امــور زراعی، باغبانی، دامداری و.. اســت که 
خوشــبختانه ایلام در این حوزه در جایگاه مناســبی 
قــرار دارد، تصریح کرد: در خصوص کشــت قراردادی 
محصولات کشاورزی که همواره مورد تأکید وزیر جهاد 
کشاورزی است توسط مســئولان مرتبط به جد دنبال 

شود.  مشاور وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه ایلام قطب 
دامداری و کشاورزی است، افزود: باید تلاش شود کشت 
قراردادی در این استان بیشتر از گذشته موردتوجه قرار 
گیرد.  وی گفت: در خصوص رفع تداخلات نیز ایلام در 
سطح کشور از جایگاه خوبی برخوردار است و همچنین 
کارهای مناسبی در طرح جهش تولید در دیم زارهای 
استان باتوجه به وجود اراضی دیم آغاز شده که امیدواریم 
استمرار داشته باشد.  »محمد سبحان حسنی«، معاون 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار ایلام نیز در این 
مراسم اظهار کرد: بخش های کشاورزی و دامپروری محور 
توسعه اقتصادی و اشتغال استان مرزی ایلام هستند و 
این مهم مسئولیت در این دستگاه را بسیار سنگین کرده 
است.  معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار ایلام 
تأکید کرد: در رأس هر مجموعه ای مدیر و معاونان قرار 
دارد و در این خصوص اگر تیم کاری قوی و کاربلد نباشند 

ماحصل آن سازمان و ارگان راه به جایی نخواهد داشت.
 حســنی بیان کرد: اصل خدمتگزاری بر مبنای تکریم 
مردم است و باید این اصل به عنوان مهم ترین اولویت، در 
سرلوحه کار همه مسئولان قرار گیرد.  وی با بیان اینکه 
مسئولیت ها توفیق و امانتی بیش نبوده و ماندگار نخواهد 
بود، تصریح کرد: خدمت به مردم تنها اصل ماندگار برای 
خدمتگزاران نظام است و جلســه تودیع و معارفه یک 
روزی برای همگان برگزار خواهد شــد.  حسنی ضمن 
قدردانی از خدمات عموزاده رئیس پیشین سازمان جهاد 
کشاورزی استان ایلام، افزود: ایشان مسئولیت سازمان 
جهاد کشاورزی استان را به خوبی عهده دار بودند و در این 
دوران با تلاش های شبانه روزی مضاعف، منشأ خدمات 

بسیار ارزشمندی در بخش کشاورزی استان بودند.

به گــزارش روابــط عمومــی و بین الملــل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان، محســن حیدری با بیان اینکه 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان با دارا بودن واحد RO  با 
ظرفیت ۳۵۰ متر مکعب حدود ۲۵ متر مکعب دورریز 
در ساعت دارد، اظهار کرد: همچنین باید توجه داشت 
که با بهره برداری از طرح های در دســتور کار و احداث 
واحدهای جدید RO  در بخش جنوبی پالایشگاه ، میزان 
دورریز آب پالایشگاه تا ۲ سال آینده تا حدود ۳۰۰ متر 

مکعب در روز افزایش خواهد یافت.
وی افزود: بر این اساس امکان ارسال چنین حجم آبی 
به سمت پوندهای تبخیری برای پالایشگاه امکانپذیر 
 RO نیســت، از طرفی نیز نمی توان این آب را به واحد
معمولی به دلیل بالا بودن املاح و سختی آب وارد کرد، 
در این شرایط با توجه به پیش بینی ها و برنامه ریزی های 
صورت گرفته، راه اندازی واحد HERO را در دستور کار 
قرار داده ایم تا با اجرای آن بازیابی حداکثری آبهای فوق 

شور شرکت را محقق سازیم.
رییس اداره حفاظت محیط زیست هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با بیان اینکه حجم پیش بینی شده برای واحد  
HERO بیش از ۴۰۰ متر مکعب در ساعت پیش بینی 
شده است، ابراز داشت: در این واحد ، ابتدا پس از حذف 
بخشی از سختی و ســیلیس موجود در آب در قسمت 
پیش تصفیه، آب وارد واحد HERO می شود و قسمت 
عمده این آب بازیابی می گردد، در نتیجه دورریز آن وارد 
واحد CCRO  می گردد تا از این طریق بیشترین مقدار 

بازیابی آب از طریق سیستم های ممبرانی حاصل شود.
وی همچنین به اجرای پروژه ZLD در ادامه اجرای پروژه 
HERO اشــاره کرد و گفت: این پروژه نیز در راستای 

بازیابی حداکثر آب های دورریز در سطح پالایشگاه و به 
صفر رسانیدن آب ارسالی به سمت پوندهای تبخیری 
با ظرفیت ۵۰ مترمکعب در ســاعت در حال اجرا  بوده 
که این پروژه منجر به برچیدن کل پوندهای تبخیری 
نمکی شده و سیاستهای این شرکت از تبخیر پساب ها به 

بازیابی کامل پساب ها تغییر خواهد نمود.
رییس اداره حفاظت محیط زیست هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان گفت: با اجرای پروژه ZLD آب های فوق شــور 
پالایشگاه که عمدتا دورریز واحد CCRO خواهد بود، 
با استفاده از روش تقطیر بازیابی شده و خروجی پساب 
ارسالی به سمت پوندهای تبخیری پالایشگاه را به صفر 

می رساند.
حیدری افزود: پروژه ZLD بــا هزینه ارزی ۱8میلیون 
یورو و ریالی ۲۲۰ میلیارد تومان بهره برداری خواهد شد.

وی همچنین با اشاره به ساخت کولینگ هیبریدی اظهار 
داشت در سیستم های کولینگ باز مقدار قابل توجهی از 
آب کولینگ تبخیر شده و از دست می رود که با احداث و 
بهره بهره برداری از کولینگ های هیبریدی به هیچ عنوان 
اتلاف آب نداشته و کل آب ارسالی به کولینگ هیبریدی 

مجددا مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

 مصرف آب شهری در هلدینگ پتروپالایش اصفهان قطع می شودسرپرست سازمان جهاد كشاورزی استان ایلام معارفه شد
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حفاظت از جيب
هر چقدر هم كه به دنبال اين مساله باشيد 
كه وسايل دارای برچسب انرژی خريداری 
كنيد يا اينكه لامپ اضافه را خاموش كنيد 
و شــعله بخاری را پايين بكشيد، باز هم 
هزاران كار ريز و درشــت وجود دارد كه 
بايد رعايت كنيد تا مجبور نباشيد پشت 
باجه های واريز قبض های آب و برق و گاز 

بانک ها ناراحتی اعصاب بگيريد.
 فصل سرما است و هوا هر روز ســردتر از ديروز می شود. يكی از مهم ترين 
كارهايی كه برای جلوگيــری از مصرف بيش از اندازه انــرژی می توانيد 
بكنيد، اتخاذ تدابيری است كه مجبور نباشيد بخاری های خانه را به صورت 
شبانه روزی روشن نگه داريد. پوشيدن لباس گرم، راهكار مناسبی است؛ 
زيرا شما را به مقدار زيادی گرم نگه می دارد و از روشن كردن بخاری بی نياز 

می كند.
 همچنين بسته نگه داشتن پنجره ها و پوشاندن درزهايی كه می تواند هوای 
سرد را به خانه شما راه دهد، راهكار مناسبی برای جلوگيری ازاتلاف گرمای 
فضای خانه است. اين كار نور خورشيد را نيز به خانه شما مهمان مي كند و 
گرمايي طبيعي خانه را گرم مي كند. از طرفی لازم نيست در طول روز، همه 

بخاری های خانه را در فضاهای مجزا، روشن كنيد. 
بلكه برای كم كردن هزينه هايی كه بابت گاز می پردازيد، بهتر اســت كه 
در طول روز، همــه اعضای خانواده از گرمای ســالن خانه و از يک بخاری 
اســتفاده كنند. در حقيقت اتخاذ همين راهكار كوچک، سهم بزرگی در 
كاهش هزينه های شــما دارد كه رعايت آنها جيب شما را از خطر مرگبار 

تهی شدن می رهاند.

خود را براي مصاحبه شغلی آماده كنيم 
 بعضي از نكاتــي كه درمــورد مصاحبه 

استخدام بايد رعايت كنيد:
اول از همه در مورد مســائل کلي 

تحقيق کنيد. 
به كتابخانه برويد و اطلاعات شركت 

را استخراج كنيد.
از مراكز، فروشگاه ها يا كارخانه هاي 

شركت بازديد كنيد تا نوع كار و سازمان را در عمل ببينيد.
از اينترنت براي يافتن اطلاعات روزآمد استفاده كنيد.

با افرادي كه اطلاعاتي در خصوص شــركت دارنــد صحبت كنيد و 
نظرشان را درباره شركت جويا شويد.

 دوم، براي آمادگي پرســش هاي زير را از خود پرسيده و به آنها 
پاسخ دهيد:

 آنچه را از مسئوليت هاي شغل مورد نظر درك كرده ايد توصيف كنيد. 
چه مهارت ها و توانايي هايي داريد كه مي توانيد از عهده مسئوليت هاي 

اين شغل برآييد، آيا فرصتي براي پيشرفت وجود دارد؟  
 از حركات خود آگاه باشيد. خيلي شل و ول و همچنين خيلي خشک 

ننشينيد.
 چه روشــي را براي ارزيابي و پياده سازي ايده ها و تصميم هاي كاري 

اتخاذ مي كنيد؟ 
 خودتان باشيد و آرامش داشته باشيد و به خودتان فشار نياوريد.
 فكر مي كنيد اصلي ترين فشار كاري در چنين شغلي چه باشد؟

 چه روش يا استراتژي براي برخورد با فشارهاي كاري و زندگي اتخاذ 
مي كنيد؟ 

 چگونه با ديگر افراد حرفه اي در يک سازمان، تيم تشكيل مي دهيد؟

   مديريت راهبری
آقاي    اكبــری   به    تازگــي مديرعامل يک 

شركت    بزرگ    شده    بود.
    مديرعامل    قبلي   جلسه ای    خصوصي    با    او 
   گذاشت    و    در    آن    جلسه،    ســه    پاكت    نامه 
   دربسته    كه    شماره هاي     A   و    B    وC    روي    آنها 
   نوشته    شده    بود،    به    او    داد    و    گفت: »هر   وقت 
   با    مشكلي    مواجه    شدي    كه    نتوانستي    آن    را    

حل    كني،    يكي    از    اين    پاكت ها    را    باز    كن.« 
چند    ماه    اول    همه    چيز خوب    پيش    مي رفت    تا    اينكه    ميزان    فروش    شركت 
   كاهش    يافت    و    آقاي    اكبری    بد   جور    به    دردسر    افتاده    بود.    در    نااميدي    كامل،    
به    ياد    پاكت   نامه ها    افتاد.    سراغ    گاوصندوق    رفت    و    نامه    A    را    باز    كرد.    كاغذي 
   در    پاكت    بود    كه    روي    آن    نوشته    شــده    بود:    »همه    تقصير    را    به    گردن    مدير 

عامل    قبلي    بينداز!«
آقاي    اكبری    نشســتی خبري    با    حضور    ســهام داران    برگــزار    كرد    و    همه 
   مشكلات    فعلي    شركت    را    ناشي    از    سوء    مديريت    مدير عامل    قبلي    اعلام    كرد.    
اين    نشست    در    رسانه ها    بازتاب    مثبتي    داشت    و    باعث    شد    كه    ميزان    فروش 

   افزايش    يابد    و    اين    مشكل    پشت    سر    گذاشته    شد.
يک    سال    بعد،    شركت    دوباره    با    مشكلات    توليد    توأم    با    كاهش    فروش    مواجه 
   شد.    آقای    اكبری    با    تجربه    خوشايندي    كه    از    پاكت    اول    داشت،    بي   درنگ    سراغ    

پاكت    دوم    رفت.    پيغام    اين    بود: »تغيير    ساختار    بده!«
آقاي    اكبری    به   سرعت    طرحي    براي    تغيير    ساختار    اجرا   كرد    و    باعث    شد    كه 
   مشكلات    فروكش    كند.    بعد    از    چند    ماه    شركت    دوباره    با    مشكلات    روبه رو    شد.    

آقاي    اكبری    به    دفتر    خود    رفت    و    پاكت    سوم    را    باز    كرد.   
پيغام    اين    بود:    »سه   پاكت   نامه   آماده   كن   و   به   مدير   بعدی   بده!«

قلك خانواده

فنون مصاحبه

داستانک

برای به واقعيت در آوردن ايده هايتان 
هزاران راه وجود دارد اما لازمه تک 
تک اين راه ها خلاقيت و ابتکار است. 
تجاری سازی ايده ها از دير باز دغدغه 
کارآفرينان و صاحبــان ايده بوده 
است. استارت آپ ويکند راهی است 
برای زمينی کردن ايده هايی که در 

آسمان سير می  کنند.

شيرينی برای همه
اســتارت آپ ويکند بــرای همه 
شيرين اســت. شــايد برای تيم 
برنده شيرين تر باشــد، اما فرصت 
تجربه کردن و راه اندازی يک کسب و 
کار در محيطی آموزشی،  برای تمامی 
شرکت کنندگان شيرين است. در 
استارت آپ ويکند مهم نيست که 
شما برنده باشيد. چون يک مسابقه 
نيست. در استارت آپ ويکند مهم 
است که شــما بتوانيد توانايی های 
تجاری خود را بالا برده و در محيطی 
کاملا امن،  بدون ريسک،  ايده خود 

را به واقعيت تبديل کنيد.

ســرمايه گذاران آينده در کنار 
شما

دومين رويداد استارت آپ ويکند 
هم با توجه به حضور شــرکت های 
سرمايه گذاری و ســرمايه گذاران 

شخصی که از ايران و خارج از ايران 
برای اين مراسم به تهران آمده بودند،  
نشــان از توجه و اهميت اين حوزه 

برای سرمايه گذاران دارد. 

آينده کسب و کارهای اينترنتی
بسياری تصور می کنند که استارت 
آپ ويکند آخر راه است! اما اينگونه 
نيست. استارت آپ ويکند را می توان 

اولين پله راه اندازی کسب 
و کار اينترنتــی ناميد. 
شــرکت کنندگان بــا 
انبوهی از دانش فنی و 
تجاری به اســتارت آپ 
ويکند وارد می شوند، 
تجربه کسب می کنند 

ارتباط هــای  و 
ارزشــمندی پيدا 

می کنند.
 شــرکت کنندگان 
آپ  اســتارت  در 

وليه  ا ويکند اصول 
تبديل ايــده به 

کسب و کار را 
ند  ز مو می آ

امــا آيا 
قعا  ا و

با 

۵۴ ســاعت می توان يک شرکت 
بزرگ در حوزه فناوری اطلاعات و 
اينترنت راه اندازی کرد؟ پاسخ به اين 

سوال قطعا منفی است.
اما اســتارت آپ ويکند شروع 
راهی است که برای رسيدن 
بــه ايده هــا و آرزوهای 
کارآفرينان جوان می تواند 
مســير را به درســتی 
برايشان روشن کند. به 
تجربيات آنهــا اضافه 
کرده و ايــن افراد را 
وارد دنيــای جدی 
کسب و کار می کند. 
همان طــور که در 
بالا اشاره کرديم، 
خروجی تيم ها در 
استارت  پايان 
آپ ويکنــد 
به شــدت 
ه  شکنند

است. 

شرکت های سرمايه گذاری معمولا 
روی تيم هــا در اين بــازه زمانی 
ســرمايه گذاری نمی کننــد. اما 
فراموش نکنيد که در روز اختتاميه 
کســی که در کنار شــما نشسته 
احتمال دارد يکی از سرمايه گذاران 
فنــاوری حــوزه  در   بــزرگ 

 اطلاعات باشد. 

بعد از استارت آپ ويکند
به جرات می توان گفــت که بعد از 
استارت آپ ويکند همه چيز در دست 
شماست. شما می توانيد ۵۴ساعت 
را به خوبی سپری کنيد و با خوشی 
و شادی و نشاط اين ۵۴ ساعت را تا 

سال ها فراموش نکنيد. 
همچنين می توانيد بــا کلی تجربه 
و با ايده ای جديد در اســتارت آپ 
ويکند بعدی شرکت کنيد. از طرفی 
می توانيد پس از استارت آپ ويکند 
با سرعت و جديت بيشتری روی ايده 
خود کار کنيد و سعی کنيد تيمی که 
از استارت آپ ويکند بيرون آمده را 
حفظ کنيد و بر روی طرح خود کار 
کنيد تا آن را به محصول واقعی تبديل 
کرده و وارد بازار کنيد و در آينده نه 
چندان دور در انتظار سرمايه گذارانی 
باشــيد که در روز ارائــه تيم ها در 
استارت آپ ويکند، شاهد ارايه شما 
بودند و از طرح و ايده شما خوششان 
آمده بود و منتظر روزی بودند که تيم 
شما شرايط لازم برای جذب سرمايه 

را پذيرا باشد. 

استارت آپ ويكند از ايده تا كسب و كار

براي به واقعيت درآوردن ايده ها گاهی به آينده نگاه کن

كار از راه دور چيست؟
كارآفريني

صادركنندگان متعدد چك 
افراد متعددي ممكن است يک برگ چک را  امضا  
كنند. صادركننده چک، امكان دارد يک نفر باشد 
يا چند نفر، كه يک چک را مشــتركا صادر كنند. 
ظهرنويس چک يا دارنده قبلی، چک را با امضا  در 
ظهر آن به فرد ديگري منتقل مي كند. همچنين 
ممكن اســت فردي به عنوان ضامن صادركننده 
يا هريک از ظهرنويسان)منتقل كنندگان( چک، 
پرداخت چک را تضمين و بــه اين عنوان چک را 
امضا كند. به طور معمــول، دارنده چک مي تواند 
براي دريافت مبلغ چک به هريک از صادركنندگان 
يا  ظهرنويسان چک براي كليه مبلغ چک مراجعه 
كند و مي تواند همه آنها را طرف دعوي قرار دهد 
البته مسئوليت ضامن، به ميزان مسئوليت فردي 
كه از وي ضمانت صورت گرفته است، مي باشد و 
به بيان ديگر مسئوليت ضامن، مسئوليتي تبعي 
است. حدود مسئوليت صادركننده چک طبيعتا 
از ساير افراد مسئول در پرداخت چک بيشتر است 
و ســاير افراد در نهايت مي توانند به صادركننده 
مراجعه كنند. نكته قابل توجه در مورد مسئوليت 
صادركنندگان چک است. هنگامي كه يک حساب 
توسط دو نفر يا بيشتر افتتاح مي شود، اعتبار چک 
صادر شده منوط به امضاي همه دارندگان حساب 
ذيل چک است. در اين حالت برخلاف حالت هاي 
قبل مسئوليت صادركنندگان تضامني نيست، 
يعني دارنده چک بــراي مطالبه تمام طلب خود 
بايد به همه صادركنندگان مراجعه كند و با فرض 
وجود دو صادركننده، دارنده چک نيمي از طلب 
خود را از يكي از صادركنندگان و نيم ديگر آن را 
از صادركننده ديگر مي تواند مطالبه كند. به همين 
دليل به دريافت كنندگان چنين چک هايي توصيه 
مي شود كه در چنين حالتي، امضاي حداقل يكي از 
صادركنندگان را كه از لحاظ مالي توانمندتر است به 
عنوان ضامن پشت چک دريافت كنند، تا در صورتي 
كه يكي از صادركنندگان داراي توانايي مالي نباشد، 
دارنده بتواند طلب خود را از صادركننده ديگر كه 
ضامن صادركننده معسر است، دريافت كند. البته 
اين توضيح لازم اســت كه در برخي از حساب ها، 
صدور چک با وجود اينكه چند صاحب حســاب 
وجود دارد، با يک امضا  كفايت مي كند و در واقع 
فردي كه صلاحيت يک امضا  را دارد به نمايندگي از 

صاحب حساب ديگر امضا  مي كند.

حقوق کسب و کار راهکار

در مسائل كاری ، تاثير گذاری در اولـيـــن قـــرار 
مـلاقـات بـرای همكاری سودمند و بادوام ضروری 
است. جذابيت و خوشــايند بودن در اولين برخورد، 

چند قانون اصولی دارد كه آنها را مرور خواهيم كرد. 

 1-  خوش پوش باشيد: برای تاثير گذاری، بايد 
بر لباس پوشيدن تان دقت ويژه داشته باشيد. هر روز 
لباس ها را با تناسب محلی كه مي رويد و افرادی كه با 
آنها ملاقات داريد انتخاب كنيد. حفظ تميزی و مرتب 

بودن لباس، كليدی محسوب مي شود. 

2-  واضح صحبت کنيد:تا جای ممكن كامل 
و مشــخص حــرف بزنيد. ملاقــات با فــردی كه 
حرف هايش را نفهميد، برای شما هم غيرقابل تحمل 

خواهد بود! آهنگ صدايتان ملايم ولی قابل فهم باشد. 
از صحبت كردن به زبان عاميانه پرهيز كنيد. كلمات را 

درست تلفظ كنيد.

3-  مکررا اسم طرف مقابل را به کار ببريد:  
اگر دقت كرده باشــيد، اگر در مكالمات مكررا اسم 
خودتان را از دهان ديگری بشنويد، احساس صميميت 
بيشتری مي كنيد. اين حركت نشان مي دهد كه شما 
از اولين برخــورد نيز چنان به طــرف مقابل توجه 

داشته ايد، كه اسمش را به خاطر سپرده ايد.

۴-  کمي  شوخی بد نيست:  يک شوخ طبعی 
مناسب، در صورتی كه واضح باشد، از سنگينی فضا 

كاسته و از شما شخصيت جذاب تری ارائه مي دهد.

 ۵-  شنونده خوبی باشيد: در هنگام گفت وگو 
با كسی، گاها سرتان را به علامت تاييد تكان داده يا از 
جمله »مي فهمم، درست است يا...« استفاده كنيد. هم 
چنين مي توانيد از محتوای حرف های طرف مقابل، 
سوالی طرح كرده و بپرسيد تا مطمئن شود شما خوب 

گوش مي دهيد.   

6-     بگذاريد طــرف مقابل تان مرکز 
توجه باشد : تنها در مورد خودتان صحبت نكنيد، 
از طرف تــان بخواهيد كه در مورد خود بيشــتر 
صحبت كند. به اين ترتيب او متوجه خواهد شد  
كه هم به او توجه داريد و هم مطالب بيشتری در 
مورد او خواهيــد فهميد كه شــايد در آينده به 

دردتان بخورد. 

در اولین برخورد کاری موثر ظاهر شوید

كار از راه دور هنگامــي بــه وقــوع مي پيوندد كه 
تكنولوژي و اصول اطلاعــات و ارتباطات، زمينه و 
فضايي را فراهم آورند كه كار يا فعاليت از فاصله دور 
و مكاني به غير از مكان اصلی مورد نظر كه به صورت 
معمول كار در آنجا صورت مي گيرد، انجام بگيرد.  

كار از راه دور شامل موارد زير مي  شود: 
•        كار از خانه؛ هنگامي كه كارمند يا پيمانكار در عوض 
رفت و آمد به محل مورد نظر كارفرما يا مشتري در خانه 

كار و وظيفه مورد نظر خود را انجام مي دهد. 
•        كار از راه دور به واســطه تلفن همراه؛ هنگامي كه 

نيروهاي اجرايي ، خدمات و كارشناسان با استفاده از اصول 
اطلاعات و ارتباطات قادر خواهند بود وقت بيشتري براي 
مشتريان صرف كرده و يک سري از خدمات و قابليت ها را 
كه سابقا نياز به محل ثابت و مراجعه به شركت يا سازمان 

داشته اند را »در مسير« به مشتريان ارايه كنند. 

•        مراكز محلي تسهيلات خاص و ويژه اي به افرادي 
ارايه مي دهند معمولا تمايلي به كار از راه دور  )مثلا از 
خانه( ندارند، اما از طــرف ديگر خواهان صرفه جويي 
در هزينه و وقت و اجتنــاب از زحمت ارتباط و رفت و 

آمد هستند.


